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نگاهی به وضعیت دستفروشان بندرعباس نگاهی به وضعیت دستفروشان بندرعباس 

میوه  فروشان بی  سامان میوه  فروشان بی  سامان 
کسب و کاری که »ترافیک سنگین« برای شهروندان، یکی از ثمرات آن است

تیترهای امروز

  در هر قسمتی که این خودروها هستند ترافیک نیز سنگین بوده و عبور و 
مرور خودروها به کندی صورت می پذیرد.

  بلوار شــهدا یکی دیگر از مسیرهای اصلی توقف خودروهای میوه فروش 
است.

 وارد بلوار شهیدرجایی می شــویم. جایی که در ابتدای ورود به بلوار فکر 
می کنیم وارد میدان تره بار بندرعباس شده ایم.

  بلوار جمهوری اســامی نیز از حضور میوه فروشــان در امان نبوده و در 
 بخش  هایی مانند امیرآباد، پل خواجو، ســه راه برق تا چهارراه بیمارســتان 
شهید محمدی در اختیار این میوه فروشان قرار دارد. بلوار امام حسین)ع(، خیابان 
شهدای خلیج فارس، انتهای بلوار امام خمینی)ره(، بلوار علی ابن ابیطالب)ع( و 
بلوار بوموســی نیز از حضور میوه فروشان در امان نبوده و بخش هایی از این 

بلوارها و خیابان ها نیز در تصرف این قشر قرار دارد.

دانشــگاه  آموزشــی  معاون   //  گروه خبــر 
علوم پزشکی هرمزگان از فراخوان بیست و یکم 
جذب هیات علمی در دانشــگاه علوم پزشکی 
هرمزگان در دو گروه پژوهشی و آموزشی بالینی 

خبرداد.
   دکتــر مهدی حســنی آزاد با اشــاره بــه اعلام 
فراخوان جذب هیات علمی در این دانشــگاه گفت: 
شرکت کنندگان در رشته های فوق با توجه به قوانین 
و مقررات می توانند جذب اعضا هیات علمی شوند.
حســنی آزاد جــذب هیات علمی در رشــته های 
پژوهشــی را در 7 رشــته عنوان کرد و افزود:هفت 
رشته ی پژوهشی شامل: ۱-آموزش بهداشت و ارتقا 

ســلامت، ۲- مهندسی بهداشت محیط، ۳- مهندسی 
بهداشت حرفه ای، ۴-آمار زیستی، ۵- بیولوژی تولید 
مثل، ۶-بیوشیمی بالینی و 7- بیوتکنولوژی پزشکی 
است.وی تشــریح کرد: در چهار رشته ی آموزشی 
بالینی شامل ۱-خون و سرطان بالغین، ۲- ارتوپدی، 
۳- طب اورژانس و ۴-گوارش اطفال هیات علمی 
جذب می شود.حســنی آزاد خاطر نشان کرد: طی 
پنج سال گذشــته در طی پنج فراخوان برگزار شده 
۱۱0 نفر عضو هیات علمی آموزشی و پژوهشی در 
دانشگاه علوم پزشــکی هرمزگان جذب شده اند. به 
گزارش فارس ؛ در حال حاضر دانشگاه علوم پزشکی 

هرمزگان ۳۳۶ عضو هیات علمی فعالیت دارد.

فراخوان جذب هیات علمی در دانشگاه علوم پزشکی هرمزگان 

تخلیه دومین کشتی برنج در بندر شهید رجایی 
گروه خبر // مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان از آغاز تخلیه دومین کشتی حامل 

بیش از 27 هزار تنُ برنج تنظیم بازار در بندر شهید رجایی خبرداد. 
   به گزارش خبرنگار دریا ؛ حسین عباس نژاد افزود: با پهلودهی یک فروند کشتی حامل 
کالای اساسی در اسکله ۱۶ بندر شهید رجایی کار تخلیه ۲7 هزار و ۶00 تنُ برنج از این 
شــناور آغاز شده است. وی ادامه داد: روزانه به صورت تقریبی سه هزار و ۴00 تنُ برنج 
 از این کشــتی تخلیه و به جهت حمایت از تولیدکنندگان برنج داخلی، این محموله به انبار

 ۲۱ ترانزیت کالا در بندر شهید رجایی منتقل می شود. به گفته مدیر منطقه ویژه اقتصادی 
بندر شــهید رجایی؛ با توجه به اهمیت تنظیم بازار و نیاز ضروری مصرف کنندگان از اول 
آذرماه نیز کار ارسال این محموله برنج به بازار سراسر کشور آغاز خواهد شد.    عباس نژاد 
 افزود: ســومین کشــتی حامل برنج به تناژ ۲۱ هزار تنُ نیز به زودی وارد لنگرگاه بندر 
شــهید رجایی می شود. وی با اشاره به افزایش ۲7۱ درصدی واردات برنج از ابتدای سال 
جاری تا کنون، گفت: در این مدت دو فروند کشتی حامل ۵8 هزار و 7۶0 تنُ برنج در بندر 
شــهید رجایی پهلودهی شده است. مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان ادامه داد: در این 
بازه زمانی ۵7۵ هزار و ۳۶۴ تنُ کالای اساسی شامل گندم، برنج، روغن، کود، کنجاله سویا 
و شکر از طریق ۱۳ فروند کشتی در بندر شهید رجایی تخلیه شده که بیش ترین آن مربوط 
به چهار فروند گندم بوده است.  بندر شهید رجایی یکی از مهم ترین مبادی ورودی کالای 
اساسی کشور محسوب می شود که دارای ۱8 باب انبار مسقف به مساحت ۱۳0 هزار متر 

مربع با ظرفیت بیش از ۳۵0 هزار تنُ، تعداد ۶ پست اسکله ویژه کالای اساسی، ظرفیت ۱00 
هزار تنُ انواع کالاهای اساسی فله خشک، ۹0 هزار متر مربع محوطه بارانداز و همچنین 
تعداد ســه پایانه نگهداری فرآورده های روغن خوراکی به ظرفیت ۳70 هزار تنُ است.این 
بندر با ظرفیت ۱00 میلیون تنُ کالای فله و 7.۵ میلیون تنُ کالای کانتینری، بزرگ ترین و 
پیشــرفته ترین پایانه های کانتینری کشور را در اختیار دارد و حجم گسترده ای از عملیات 
جابه جایی کالاهای عمومی به خصوص محصولات فولادی، فله خشک)غله و سنگ آهن(، 

فله مایع)روغن های خوراکی( و فرآورده های نفت خام در این بندر انجام می گیرد.

فرماندار بندرعباس تاکید کرد 

حفظ جاذبه های گردشگری و تاریخی جزیره هرمز
گروه خبر // فرمانــدار بندرعباس با بیان اینکه 
جداره سازی در جزیره هرمز برای حفظ جاذبه های 
گردشگری و تاریخی ضروری است، گفت: طرح 
جداره ســازی در جزیره هرمز با تنوع زیستی و 
طبیعی خود و محیط منحصر به فردی که دارد باید 

در دستور کار مدیران و متولیان امر قرار گیرد.
  فرماندار بندرعباس در جریان بازدید از روند اجرای 
طرح جداره سازی در جزیره هرمز گفت: جداره سازی 
در این جزیره می تواند علاوه بر جلوگیری از فرسایش 
 خاک و کاهش آلودگی های زیست محیطی، به حفاظت از 
محیط زیست، افزایش ایمنی و بهبود شرایط زندگی و 
گردشگری نیز کمک کند.حبیب بهادری، احیای جزیره 
هرمز بدون تغییر در بافت طبیعی و فرهنگی آن را یک 
چالش زیست محیطی و اجتماعی مهم دانست و بیان کرد: 
توسعه اقتصادی پایدار و متکی بر منابع محلی می تواند 
به حفظ هویت فرهنگی و طبیعی جزیره کمک کند که 
گردشگری پایدار و مشاغل محلی مانند صنایع دستی و 
ماهیگیری سنتی می توانند نقش مهمی در این راستا داشته 
باشند.وی همچنین ضمن تاکید بر حفظ و بازسازی آثار 
تاریخی و معماری ســنتی جزیره هرمز بدون تغییر در 
بافت اصلی آن، اظهار کرد: در مرحله نخست این طرح 
)جداره سازی( که با مشارکت مردم محلی انجام می شود، 
جداره سازی ۲۴ خانه یک طبقه در بلواری به طول ۱.۳ 
دهم کیلومتر با ســطح نمای دیواره ها به طول سه هزار 
و ۵00 مترمربــع در حال برنامه ریزی و اجرا اســت.

فرماندار بندرعباس ادامه داد: عملیات خاکی این طرح 

 نیز شــامل ۴۶8 مترمکعب خاکریزی و مخلوط برای 
همسطح ســازی پروژه و ۹۳7 متر خاک نباتی برای 
ایجاد باغچه به صورت فلت اســت.مدیرکل دفتر فنی 
اســتانداری هرمزگان نیز با اشاره به اینکه هرمز یک 
مقصد گردشگری محبوب است، گفت: ورود مسافران و 
گردشگران به این جزیره نیازمند زیرساخت های مناسب 
است که جداره سازی می تواند یکی از این زیرساخت ها، 
به حفظ زیبایی های طبیعی و تاریخی این جزیره کمک 
می کند.آرش رضایی یادآور شد: باتوجه به طراحی و 
نظر مشاور و ایجاد بستری مناسب جهت پیاده سازی 
طرح جداره سازی جزیره هرمز، در مرحله دوم این طرح 
عرض معبر اصلی این خیابان افزایش پیدا می کند.وی با 
اشــاره به اینکه سطح کف سازی و اینترلاک این پروژه 
۱۳ هزار مترمربع است، بیان کرد: برای جذابیت و تغییر 
در ذائقه گردشــگر در مرحله سوم این طرح میدان گاه 
بزرگی بــرای ایجاد پاتوق فرهنگی با محوریت ایجاد 
فرش خاکی درنظر گرفته شــده است که برای حفظ و 
ماندگاری این اثر بزرگ هنری، متریال و مصالح به کار 
رفته در این فــرش از اینترلاک های رنگی با کیفیت و 

ماندگاری بالا خواهد بود.
*  تعویض ۱۰۰ پایه فشــار متوسط و ضعیف در 

جزیره هرمز
  مدیرعامل شــرکت توزیع برق هرمزگان نیز با اشاره 
به طرح هــای مهم تامین و توزیع برق در جزیره هرمز 
گفت: پروژه تعویض بیش از ۱00 پایه فشــار متوسط 
و ضعیف فرسوده در نقاط مختلف جزیره هرمز و پروژه 

سیم به کابل به طول چهار کیلومتر )فاز نهایی( از جمله 
این طرح ها اســت.محمد کریمــی همچنین از اجرای 
طرح زمینی کردن شبکه برق ســاحل شرقی جزیره 
هرمز به طول۲ کیلومتــر خبر داد و بیان کرد: تعویض 
۲00 عدد مقره و اصلاح 800 رابط  فرســوده فشــار 
متوســط به روش خط گرم و کوتینگ ترانسفورتورها 
 و تعویض سیلیکاژل به تعداد ) ۱00 دستگاه(، تعویض 
 ۲0 دستگاه تابلوی فشار ضعیف فرسوده و احداث و اصلاح 
سه کیلومتر شــبکه روشنایی معابر از دیگر طرح های 
تامین برق در این جزیره است.وی بیان کرد: همچنین 
باتوجه به نیاز روشــنایی در جزیــره هرمز و ایجاد 
فضای زیبا در شــب، ۴0 تیر پایه بلند جهت روشنایی 
این معبر درنظر گرفته شــده است.  مدیرعامل شرکت 
توزیع نیروی برق هرمزگان، جزیره هرمز با زیبایی های 
طبیعی و فرهنگ غنی خود، را به عنوان یکی از مقاصد 
مهم گردشــگری و اقتصادی کشور شناخته می شود، 
اظهار کرد: افزایش تقاضا برای منابــع انرژی پایدار، 
ضرورت اجرای پروژه های بهبود زیرســاختی را در 
این جزیره دوچندان کرده است. به گزارش ایرنا، حمید 
زارعی رئیس اداره برق هرمز نیز گزارشــی از تامین و 
توزیع برق پایــدار در این جزیره ارائه داد و گفت: این 
طرح ها که در پاییز ســال ۱۴0۳ شــروع و عملیاتی 
شده اســت، نه تنها به بهبود خدمات برق رسانی کمک 
خواهد کرد، بلکه به پایداری زیرساخت برق در تمامی 
 فصول از نگاه توســعه گردشگری همچنین اقتصاد و 

رفاه شهروندان منجر می شود.
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تفکیک زبالهتفکیک زباله
 و  مدیریت پسماند  و  مدیریت پسماند 

فرهنگ  سازی 
پرداخت زکات از مدارس

سگ گردانی
سگ گردی و سگ خوابی
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گرفتاری هرمزگانی ها 
با کمبود ام آر آی
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جاده اختصاصی قاچاقچیان سوخت 
در هرمزگان مسدود شد

درخواست مردم جاسک از وزیر میراث فرهنگی 

دیوارکشی را متوقف کنید

گروه خبر // در نشســت نخبگان با موضع 
جایگاه دریابست در مدیریت ماهیگیری که 
استانداری  امنیتی  سیاسی  معاون  باحضور 
هرمزگان پروفسور کامرانی، مدیرکل دفتر امور 
صید و صیادی سازمان شیلات ایران، رئیس 
پژوهشــکده اکولوژی خلیج فارس و دریای 
از  هرمزگان،جمعی  شیلات  ،مدیرکل  عمان 
نخبگان و نمایندگان جامعه صیادی به میزبانی 
پژوهشــکده اکولوژی خلیج فارس و دریای 
عمان برگزار شد، بر اهمیت دریابست برای 

حفظ و پایداری ذخایر آبزیان تاکید شد.
   به گزارش خبرنگار دریا ،معاون سیاسی امنیتی 
 اســتانداری هرمزگان دریابســت را رویکردی 
اثر گذار، تخصصی، لازم و موفق در مدیریت بهتر 
ذخایر آبزیان خواند و بر اهمیت اجرای صحیح 
و به موقع آن تاکید کرد.احسان کامرانی دریابست 
را ضرورتــی برای احیای همــه ذخایر آبزیان 
خلیج فارس خواند و گفت: کاهش منابع آبزیان 
خلیج فــارس در دهه های اخیر به دلیل افزایش 
آلودگی های دریا، تخریب زیســتگاه ها و بویژه 
برداشت و صید بی رویه باعث می شود تا برای 
احیای این منابع طرح های مانند »دریابست« در 
دستور کار قرار گیرد.وی دریابست را ضرورتی 
برای مدیریت صید خواند ضمن تاکید براجری 
قانــون مند آن به عنوان یکی از اساســی ترین 
محورهای حفظ ذخایر آبزیان گفت: بدون شک 
هماهنگی و همراهی همه دستگاه های اجرایی و 
مسئولین ذی ربط در کنار بهره برداران اصلی این 
طرح یعنی صیادان لازمه اجرای این طرح است.

در ادامه مدیرکل امور صید و صیادی ســازمان 

شیلات ایران در این نشست گفت: کاهش فشار 
صید و جلوگیری از فعالیت صید غیرمجاز، اجرای 
عدالت برای سهم دهی به صیادان قانونی، ایجاد 
شــرایط آرامش در صیدگاه ها، افزایش راندمان 
صید بعد از اجرای طرح، ترمیم ذخایر و فرصتی 
برای احیای نسل انواع آبزیان از مهمترین مزایا 
و اهداف اجرای این طرح اســت.رضا عباسپور 
نادری دریابست به روش ممنوعیت های موقت، 
دریابســت به روش منطقه و ناحیه و دریابست 
بر اســاس گونه آبزی را از انواع دریابست های 
اجرا شده خواند و تصریح کرد: خوشبختانه استان 
هرمزگان همواره در این مسیر موفق عمل کرده 
است.مدیرکل شیلات هرمزگان در این نشست 
با اشــاره به اهمیت اجرای دریابست و همچنین 
تجارب موفق شــیلات هرمزگان در اجرای این 
طرح به ویژه در ســال های اخیر گفت: در سال 
جاری نیز با توجه به کمیته صید شیلات استان 
دریابست در آبهای هرمزگان از دوم تا نهم مهرماه 

اجرا شد.
   مســعود بارانی با تاکید بــر اینکه اجرای این 
طرح نقش بســزایی در کاهش فشار بر ذخایر 
آبزیان را دارد، خاطرنشــان کرد: دریابست در 
آبهای هرمزگان بی شک می تواند فرصتی مغتنم 
برای مدیریت صید مســئولانه و کاهش فشار 
بر ذخایر آبزیان باشــد و شیلات هرمزگان همه 
ســاله با توجه به فصل تخم ریــزی آبزیان به 
ویژه گونه های ارزشــمند، بر اساس اعلام نظر 
 تعاونی هــا ی صیادی و پژوهشــکده اکولوژی 
خلیج فارس و دریای عمان ممنوعیت صید اعمال 
می کند.رئیس پژوهشکده اکولوژی خلیج فارس و 

دریای عمان با اشاره به اهمیت اجرای دریابست 
از آن بــه عنوان یک راهبرد مدیریتی موثر برای 
حفاظت و بازســازی ذخایر ماهیان دریایی یاد 
کرد.محمد صدیق مرتضوی با بیان اینکه موضوع 
افزایش تلاش صیادی غیرمجــاز در آب های 
جنوب ایران مختص به اســتان هرمزگان نبوده 
بلکه پدیده ای عمومی در چهار اســتان جنوبی 
محسوب می شود گفت: این طرح در استان های 
جنوبی و همینطور در سرتاســر دنیا در راستای 
اهداف دریابســت به مرحله اجرا در می آورند.
وی با بیان اینکه دریابست را می توان ممنوعیت 
 زمانی- مکانی، بخشــی یا همــه فعالیت های 
صید و صیادی به عنــوان یک راهبرد مدیریتی 
برای حفاظت و بازسازی ذخایر ماهیان دریایی 
تعریف کرد افزود: هدف از اجرای دریابست در 
واقع کنترل تلاش صیــادی، حفاظت از ماهیان 
بالغ در فصل تخمریزی و نســل جوان ماهیان 
است.شایان ذکر است در این نشست دکتر رضا 
عباســپور نادری مدیرکل امور صید و صیادی 
سازمان شــیلات ایران, دکتر علی سالارپوری 
 عضو هیئــت علمــی پژوهشــکده اکولوژی 
خلیج فارس و دریای عمان، دکتر مسلم دلیری 
عضو هیئت علمی دانشــگاه هرمزگان به عنوان 
سخنران علمی و کارشناسی در همایش حضور 
داشتند و ایراد سخنرانی پرداختند و همچنین در 
پایان جلسه حاضرین و نخبگان به بیان نظرات 
و پیشنهادات خود پرداختند.گفتنی است، استان 
هرمزگان با صید ســالانه بیش از ۳۶0 هزار تن 
انواع آبزی رتبه نخست صید کشور را در اختیار 

دارد.

معاون سیاسی امنیتی استانداری هرمزگان تاکید کرد 

دریابست ضرورتی برای حفظ ذخایر آبزیان 
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روایتی از استرداد ۹۰۰ هزار تبعه غیرمجاز افغانستانی 
در ۱۰۰ روز اخیر

  گروه سیاسی // سرپرست امور اطلاع رسانی دولت با اشاره 
بــه اقدامات دولت جدید و وزیر کشــور گفت: از آغاز به کار 
دولت چهاردهم تا امروز ۹00 هزار تبعه غیرمجاز افغانستانی 
به کشورشان بازگشته اند.»کشور ما توان پذیرش این همه مسافر 
و میهمان را ندارد، حتی یک خانه هم گنجایشی برای پذیرش 
میهمان دارد و بیش از ظرفیت آن، هم صاحب خانه و هم میهمان 
را آزرده می کند، بنابراین در اسرع وقت اتباع غیرمجاز را طرد 
می کنیم زیرا وجود اتباع غیرمجاز باعث شــده علاوه بر ایجاد 
مشکلات، فرصت های شغلی زیادی هم توسط این افراد گرفته 
شود.« این ها سخنان اسکندر مومنی وزیر کشور است که چندی 
پیش در جمع استانداران جدید دولت چهاردهم مطرح کرده بود. 
ســخنگوی دولت نیز در آغازین روزهای شروع به کار دولت 
چهاردهم درباره ی اقدامات قوه مجریه در این خصوص گفته بود 
که »وزارت کشور به عنوان متولی امور اتباع برنامه هایی برای 
مدیریت امور اتباع دارد که اتباع مجاز و قانونی را شناســایی 
کند.« وزیر کشور در تازه ترین سخنان خود در این باره توضیح 
داده که با انسداد ۹0 کیلومتر مرز مشترک ایران و پاکستان شاهد 
جلوگیری از ورود اتباع غیرمجاز و قاچاق کالا و مواد مخدر 
به کشور و امنیت پایدار در سیستان و بلوچستان خواهیم بود. 
فاز اول طرح انسداد مرز ایران و پاکستان که شامل ۹0 کیلومتر 
می شود، در اواخر خرداد ســال جاری آغاز شده و تا نیمه ی 
سال آینده به پایان خواهد رسید.علی احمد نیا سرپرست امور 
اطلاع رسانی دولت چهاردهم نیز در مطلبی در صفحه شخصی 
خود در توییتر درباره تعداد برگشــت اتباع غیر مجاز افغان به 
کشورشــان گفته بود که از ابتدای دولت چهاردهم تا به امروز 
بیش از ۹00 هزار اتباع غیر مجاز افغانســتانی با تدبیر دولت 
و وزیر کشور به کشورشان بازگشته اند. کشورها و دولت های 
مختلف دنیا نیز برای پیشگیری از ورود اغلب کشورها در زمینه 
مهاجرین غیرقانونی نگرانی های امنیتی نیز دارند. به عنوان مثال 
در کشور استرالیا که عموماً به عنوان یک کشور مهاجر پذیر از 
آن یاد می شود قوانین سختگیرانه ای درباره اتباع وجود دارد، 
طبق قوانین استرالیا تمامی افرادی که به صورت غیرقانونی و از 
راههای مختلف)دریایی یا هوایی( به استرالیا می رسند، بازداشت 
و به جزایر اطراف اســترالیا منتقل می شوند و اجازه حضور در 
خاک اســترالیا را ندارند. این افراد ممکن است ماه ها یا حتی 
ســالها در این جزایر و در شرایط بسیار سخت منتظر بمانند. 
دولت آمریکا نیز بر خلاف تصور افکار عمومی، قوانین بشدت 
ســختگیرانه ای در زمینه مهاجرت غیرقانونی دارد. این کشور 
سازنده یکی از طولانی ترین دیوارهای مرزی جهان است که در 
مرز با مکزیک ساخته شده است. رکن اساسی سیاست آمریکا 
در زمینه مهاجرت غیرقانونی، »ورود سخت« است، به شکلی 
که وارد شــدن به آمریکا سخت ترین شرایط را در جهان دارد. 
علاوه بر دیوار مرزی، نظارت ۲۴ ســاعته پلیس، پاسگاههای 
متعدد و بکارگیری پهپادها و دوربینهای مدرن، ورود به خاک 
آمریکا را تقریبا غیرممکن کرده اســت.جدا از اقدامات دولت 
چهاردهم درباره اخراج ســریع اتباع غیرمجاز، دولت سیزدهم 
نیز در طرح ســند تحول خود در چند بند به موضوع اتباع و 
مهاجران خارجی و ساماندهی آنان پرداخت؛ در این سند بحث 
مهاجــرت به عنوان یکی از مباحث مهــم در حوزه اجتماعی 
 دیده شــده و ضعف در جریان مهاجرپذیری به عنوان یکی از 
چالش های نهاد اجرایی بیان شده است.در همین راستا تدوین 
نشدن سیاست ها و راهبردهای مهاجرتی مشخص و نبود فرایند 
و سازوکار مدون برای مواجه با موج های مهاجرتی به کشور و 
به ویژه مهاجرت گسترده اتباع و مهاجران از افغانستان بعد از 
سقوط دولت قانونی اشرف غنی و خروج فضاحت بار آمریکا 
از افغانســتان ضرورت ایجاد، تأســیس و راه اندازی سازمان 
تخصصــی برای راهبری این موضوع در اواخر دولت دوازدهم 
با تصویب مصوبات قانونی شروع و با استقرار دولت سیزدهم، 
موضوع ضرورت تسریع در ساماندهی مطلوب و هدفمند اتباع 
و مهاجران خارجی به یکی از موضوعات اولویت دار و مطالبات 
جدی شخص رئیس جمهور شــهید حضرت آیت الله رئیسی 
از وزارت کشور شــد.به گزارش فارس ، اسماعیل همتیان از 
صاحب نظران در حوزه اتباع و مهاجران خارجی در یادداشتی 
به تبیین اقدامــات حقوقی دولت، طرح ها و اقدامات راهبردی 
حقوقی و قضایی در حوزه ساماندهی اتباع و مهاجرین خارجی 
پرداخته و در یک بخشــی از یادداشــت خود آورده است که 
ایران به دلیل قرار گرفتن در موقعیت ژئوپلتیک غرب آســیا 
و به دلیل سیاســت های یکجانبه گرایی نظام سلطه و حضور 
 بیگانگان در منطقه، اشــغال، ایجاد بحران هــای داخلی و از 
بین بردن زیرساخت های حیاتی در کشورهای همسایه، زمینه 
را برای کوچ و مهاجرت اجباری شهروندان این کشور و گسیل 
آنها به سمت کشورهایی همچون ایران فراهم کرده است.حال، 
تهیه و تدوین طرح های راهبردی برای ساماندهی موضوعات 
حقوقی اتباع و مهاجرین خارجی که از ابتدای تشکیل سازمان 
ملی مهاجرت در دستور کار قرار گرفته با انجام آسیب شناسی 
امور حقوقی و قضایی اتباع خارجی و تشکیل کارگروه های 
محتوایی و حقوقی، احصاء نقــاط ضعف و قوت، مطالعات 
تطبیقی ســایر نظامات سیاسی و حقوقی جهان، بررسی های 
میدانی، حضور در نقاط اســتقرار و پراکنش، بررسی تجارب 
کشــورهای موفق در مدیریت اتبــاع و مهاجریان خارجی، 
دریافت نظرات تخصصی خبرگان و نخبگان، می تواند نقش 
اساسی تری را در خروج دقیق تر و عمیق تر اتباع غیرمجاز 

از کشور را فراهم سازد.

گروه سیاسی // لازمه امنیت اعتمادسازی است 
که از سوی جمهوری اسلامی آغاز شده و دیگر 
کشورهای اســلامی و برادر هم باید با پیوستن 
به این روند و توسعه همکاری های چتر امنیتی 

منطقه ای را گسترش دهند. 
    در اتفاقی کم ســابقه که نگاه ناظران سیاسی را به 
سوی خود کشاند، رئیس ستاد کل نیروهای مسلح 
عربستان سعودی در صدر هیأتی بلندپایه  از مقامات 
نظامی این کشور، ضمن سفر به تهران با همتای ایرانی 
خود دیدار و در مورد مسائل مد نظر طرفین به رایزنی 
و تبادل نظر پرداخت. توســعه دیپلماسی دفاعی و 
گسترش همکاری های دو جانبه از جمله محورهای 
اصلی گفت و گوی ارتشبد »فیاض بن حامد الرویلی« 
با سرلشکر »محمد باقری« عنوان شده است.گفتنی 
است؛ آذر ماه سال گذشته سرلشکر باقری در تماس 
تلفنی با خالد بن سلمان وزیر دفاع عربستان، لزوم 
ارتقاء سطح همکاری های دفاعی طرفین و همفکری 
در مســائل مهم جهان اسلام را مورد تاکید قرار داد. 
لذا اتفاق مذکور در بعد توسعه مناسبات نظامی میان 
ایران و عربستان و تلاش ها برای اجرایی سازی طرح 
امنیت  جمعی درون منطقه ای با مشارکت کشورهای 
همسایه در خلیج فارس و غرب آسیا حائز اهمیت 
است. همچنین این رخداد در حالی صورت می گیرد 
که خاورمیانه به واسط اقدامات رژیم صهیونیستی در 
آستانه انفجار قرار گرفته و لذا این محور هم می تواند 

جزو مسائل مورد رایزنی باشد.  
 * اعتمادسازی لازمه ایجاد چتر امنیتی در منطقه

  محسن پاک آئین دیپلمات پیشین کشورمان در گفت 
و گو با قدس، در تحلیل رخداد اخیر، گفت: حضور 
ارتشبد »الرویلی« در تهران، در گام نخست می تواند 
در چارچوب سیاست جمهوری اسلامی ایران برای 
تقویت روابط با همســایگان، تاکید بر اشتراکات و 
پرهیز از اختلافات میان دو کشــور باشد. از سوی 

دیگر ملاقــات دو فرمانده بلندپایه نظامی می تواند 
نشان دهنده سطح میزان اعتماد متقابل میان ریاض 
و تهران باشد.وی مسئله امنیت در حوزه خلیج فارس 
را یکی از مهمترین دغدغه های ایران در طول چهار 
دهه اخیر دانست و افزود: مقامات تهران همواره معتقد 
هستند باید امنیت منطقه توسط کشورهای حاضر در 
این پهنه تامین شود چراکه تجربه گذشته نشان داده 
 که حضور بیگانــگان و دول غربی و فرا منطقه ای 
نمی تواند تضمینی برای آرامش و صلح  باشد. لازمه 
این کار اعتمادسازی اســت که از سوی جمهوری 
 اســلامی آغاز شده و دیگر کشــورهای اسلامی و 
 بــرادر هم باید با پیوســتن به این روند و توســعه 
همکاری های چتر امنیتی منطقه ای را گسترش دهند. 
در این راستا می توان امیدوار بود که دیدار مقامات 
ارشد دو کشور اسلامی تاثیرگذار منطقه یعنی ایران 
و عربســتان ســعودی، طلیعه ای برای تقویت این 
گفتمان مد نظر جمهوری اسلامی و گامی مهم برای 
استقرار صلح و امنیت در خلیج فارس بدون حضور 
کشورهای اروپایی و آمریکا باشد.پاک آیین در انتها 
با اشــاره به تحولات منطقه تصریح کرد: این روزها 
جنایات رژیم صهیونیستی در فلسطین و لبنان، منطقه 
را آبســتن تحولات مهمی کرده است. احتمالا یکی 
از محورهای مهم رایزنی طرفین این مســئله است. 
جمهوری اسلامی همواره تلاش هایی برای برقراری 
آتش بس در غزه انجام داده و طبیعتاً این گونه دیدارها 
در جهت استقرار صلح در منطقه بسیار مفید و ارزنده 
خواهد بود. ضمن اینکه نبایــد فراموش کرد که در 
شرایط فعلی منطقه مفهوم امنیت به امری زیربنایی 
تبدیل شده است چرا که تشدید تخاصم ها می تواند 
حتی بر موضوع صدور نفت و گاز کشورهای عربی 
هم اثر بگذارد و همین نکات است که پایتخت های 
عربی را به شدت نگران کرده و آنها به دنبال فرار از 

گرفتاری در چنین وضعیتی هستند.

*  سعودی حامل پیام آمریکاست؟
  اما جعفر قنادباشی این سفر را از زاویه دیگر مورد 
ارزیابی قرار داد و عنــوان کرد: برخی حضور مقام 
بلندپایه سعودی در کشورمان را در راستای گسترش 
همکاری های نظامی تعبیر می کنند ولی واقعیت این 
است که این اقدام را باید بیشتر در چارچوب مسائل 
منطقه و رایزنی در موضوع لبنان و غزه دانســت.این 
کارشناس ارشد مســائل منطقه و دیپلمات پیشین 
کشورمان معتقد است سفر رئیس ستاد کل نیروهای 
مسلح عربســتان در راســتای اظهار حس نیت و 
تبادل نظــر در موضوعات مختلف صورت گرفته و 
طبیعتأ می تواند زمینه ساز حل برخی از مشکلات 
منطقه و رایزنی درباره مســائل لبنان و غزه باشــد 
چرا که در حال حاضر کشــورهای عربی در صدد 
اجماع با ایران هســتند تا بتواننــد در برابر جنایات 
 رژیم صهیونیســتی به وحدت دســت یابند.حضور 
قاسم الاعرجی مشــاور امنیت ملی عراق در تهران 
که همزمان با سفر ژنرال سعودی انجام شد نیز مورد 
توجه تحلیلگران قرار گرفته است. وی در پاسخ به 
این پرسش که همزمانی حضور دو مقام ارشد نظامی 
و امنیتی عربی در تهران به موضوع تحولات منطقه یا 
میانجیگری بغداد میان تهران و ریاض مربوط است 
گفت: برخی معتقد هستند حضور این دو مقام ارشد 
نظامی و امنیت می تواند پیامی از ســوی کاخ سفید 
 و در خواســت از تهران برای عدم پاسخ به شرارت 
رژیم صهیونیستی باشد اما معمولا این مسائل توسط 
دیپلمات ها صــورت می گیــرد و از طرف دیگر 
جمهوری اسلامی ایران در موضوع تمامیت و تجاوز 
رژیم صهیونیستی به کشورمان به هیچ دولیت توافق 
نخواهد کرد و به زودی شــاهد انتقام وعده صادق ۳ 
خواهیم بود. ضمن اینکه درباره میانجیگری هم باید 
گفت قبل از برقراری مناسبات میان تهران و ریاض، 
دولت عراق همواره بعنوان نقش میانجی میان ایران 

و ســعودی را بازی می کرد اما امروز دیگر نیازی به 
ایفای این نقش توسط بغداد وجود ندارد. به نظر سفر 
مقام عراقی به تهران بیشتر به شرایط منطقه و اقدامات 

ترکیه در مرزهای عراق باز می گردد.
*  ســفر »الرویلی« ربطی به مسئله انتخابات 

آمریکا ندارد
  برخی حضور مقام ارشد نظامی عربستان در تهران، 
آن هم در فاصله کمی پس از انتخابت دونالد ترامپ 
به عنوان رئیس جمهور آمریکا را به نگرانی سعودی 
از این مسئله و تلاش ریاض برای مدیریت تنش با 
جمهوری اسلامی مربوط می دانند. اما یکی دیگر از 
کارشناس مسائل منطقه ضمن رد این گزاره معتقد است 
سفر »الرویلی« به پایتخت کشورمان  هیچ ارتباطی به 
مسئله انتخابات آمریکا ندارد چراکه مناسبات طرفین 
از زمان توافق پکن آغاز شده است. محمد رضا مرادی 
در این باره اظهار داشت: اگر خواسته باشیم این مسئله 
را به انتخابات آمریــکا ربط دهیم طبیعتأ نتیجه ای 
برعکس به دست خواهد آمد چراکه بازگشت دوباره 
ترامپ به کاخ ســفید برای بن سلمان می تواند یک 
پشتوانه قوی لحاظ می شود تا در این راستا ریاض را 
نسبت به کشورهای همسایه به خصوص ایران بی نیاز 
سازد.وی تصریح کرد: دیدار مقامات نظامی ایران با 
عربستان سعودی در سطح روسای ستاد کل نیروهای 
مسلح بیشتر در راســتای تحولات منطقه از جمله 
موضوع غزه و لبنان باز می گردد، امروز هر دیداری 

دیپلماسی و نظامی که در کشورهای مسلمان و اسلامی 
منطقه روی مــی دهد راه یابی بــه روزنه ای برای 
برقراری صلح و آتش بس در غزه اســت اما حضور 
الرویلی در کشورمان مشورت و هم افزایی ریاض با 
قدرت اول منطقه یعنی جمهوری اسلامی است.مرادی 
 گریزی به میزبانی نخســتین نشست »ائتلاف برای 
راه حل دو دولتی« در عربستان زد و افزود: ریاض ۱۶ 
و ۱7 آبان میزبان نشستی بین المللی برای پیشبرد »راه 
حــل دو دولت« و با هدف پایان دادن به بحران میان 
فلسطینی ها و اســرائیل بود. هرچند که این طرح در 
سپتامبر گذشته از طرف کشورهای عربی، اسلامی و 
شرکای اروپایی شکل گرفت اما بیشتر در سال ۲00۲ 
در دوره ملک عبدالله طرح دودولتی مطرح شده بود که 
امروز ریاض به خصوص بن سلمان قصد دارد آن را 
 به سرانجام برساند و این اقدام می تواند خوش رقصی 
سعودی ها برای واشــنگتن و مقدمه ای برای طرح 
آبراهام ترامپ در منطقه باشد که جمهوری اسلامی 
ایران به شدت با این طرح مخالف است .این کارشناس 
مســائل منطقه در انتها اظهار داشت: البته سفر ژنرال 
عربستان به ایران نشانه شکست رژیم صهیونیستی 
برای ایجاد شکاف در محور مقاومت و همچنین محور 
محافظه کار عربی یعنی عربستان، امارات، قطر و کویت 
تلقی شود چراکه اگر طوفان الاقصی در منطقه شکل 
نمی گرفت ما شاهد شدت گیری پروژه عادی سازی 

اعراب با رژیم صهیونیستی بودیم./ قدس آنلاین 

گروه سیاسی // وزیر راه و شهرسازی در 
طی یک مصاحبه ای با بیان اینکه دولت 
سیزدهم تنها توانســت 20 هزار واحد 
مســکن تحویل مردم دهد، باعث بروز 
واکنش هایی از ســوی مسئولین دولت 
قبل و همچنین نماینــدگان مجلس و 

کارشناسان حوزه مسکن شد.
   به گزارش فارس؛ فرزانه صادق مالواجِرد 
هفتۀ گذشــته در پاسخ به سؤالی در رابطه با 
وضعیت ساخت و تحویل واحد نهضت ملی 
مسکن با بیان اینکه دولت سیزدهم توانست 
تنهــا ۲0 هزار واحــد را تحویل مردم دهد، 
باعث انتقادات و واکنش هایی از سوی فعال 
این حوزه، کارشناســان، نمایندگان مجلس 
و حتی مســئولین دولت قبل شــده است.

این اظهارات در شرایطی بیان شده است که 
 چندی پیش مهرداد بذرپاش، وزیر ســابق 
راه و شهرســازی در مصاحبه ای اعلام کرد 
که عدد دقیق مســکن تکمیل شده و میزان 
در دست ســاخت بیش از ۲ میلیون و ۶۱0 
هزار واحد مسکونی برای مردم است.در همین 
 رابطه، هادی عباســی قائم مقام سابق وزیر 
راه و شهرســازی در نهضت ملی مسکن از 
شروع طرح نهضت ملی مسکن، اظهار کرد: 
حسب آخرین گزارش معاونت مسکن وزارت 
راه و شهرسازی تا تاریخ ۲۵ مردادماه سال 
جاری از ۲ میلیون و ۶۱0 هزار و 88۴ واحد 
مسکونی از شروع طرح نهضت ملی مسکن 
 ۶۳۹ هزار و ۹۳۵ واحد مســکونی تکمیل
  شده است و عدد اعلامی توسط وزیر محترم

 راه و شهرســازی تنها مربوط به واحدهای 
حمایتــی تعریف شــده مؤثــر به صورت 
انبوه سازی اســت.وی ادامه داد: تقلیل عدد 
مسکن تکمیل شده در نهضت ملی مسکن از 
۶۳۹ هــزار و ۹۳۵ واحد به ۲0 هزار واحد 
به واســطه خانم صادق که در دولت شــهید 
رئیسی بخش جدی از آن را در جایگاه معاون 
شهرسازی و معماری وزارت راه و شهرسازی 
مسئولیت داشتند نیز جای بسی تأمل دارد.

این انتقاد ها به مسئولین دولت سیزدهم ختم 
نمی شود و در همین راســتا یکی از اعضاء 
هیئت رئیســه مجلس شورای اسلامی نیز در 
واکنش به اظهارات وزیر راه و شهرســازی 
گفت: قبــل از اینکه مجلس بــا ابزارهای 
نظارتی خود اقدامی کند، بهتر است مسئولین 
جای پرداختن به مباحث حاشــیه ای و بازی 
با اعداد وقت خود را صرف رفع نیاز مسکن 

مردم کنند.مجتبی یوسفی با بیان اینکه مجلس 
دارد وظایف حمایتی خود از قبیل افزایش وام 
ساخت از ۵۵0 میلیون تومان به 800 میلیون 
تومان را انجام می دهد، تصریح کرد: مسئولین 
امر جای اظهارات غیرکارشناسانه در رسانه ها 
ســعی کنند باری از دوش مردم بردارند که از 
نمونه های بــارز آن می توان به تعیین تکلیف 
ماده ۵0 قانون برنامه در ارتباط با جلوگیری از 
انحصار زمین به نفع مردم در مناطق روستایی و 
یا برنامه ریزی برای رفع مشکل عدم پرداخت 
وام مسکن از ســوی بانک ها به متقاضیان، 
اشــاره کرد.در ادامه نیز یکی از کارشــناس 
حوزه مسکن با اشاره به مصاحبۀ اخیر وزیر 
راه و شهرسازی خاطرنشان کرد: هرچند خانم 
صادق در بدنه وزارتخانه حضور و مسئولیت 
داشتند اما متأسفانه ایشان اشراف لازم را روی 
حوزه مســکن ندارند و در این بخش هم از 
مدیران و نیروهای کارآمدی استفاده نمی کنند.
فرشید ایلاتی ادامه داد: ساخت مسکن مراحل 
پیچیده ای دارد که مقدمات کار برای ساخت 
۲ میلیون ۶00 هزار واحد آماده شــده است. 
 به نظر بنــده قطعاً مجلس عملکــرد وزیر 
راه و شهرسازی را می بیند و پیش بینی می کنم 
با این روند، قطعاً یکی از وزرایی که استیضاح 
خواهد شــد و از کابینه کنار گذاشته می شود 
خانم صادق مالواجرد است.همچنین این اظهار 
نظرات در دولت های یازدهم و دوازدهم هم 
ســابقه دارد و عباس آخونــدی، وزیر راه و 
شهرسازی اســبق با مزخرف خواندن طرح 
مسکن مهر گفته بود: اعتقادی به مسکن مهر 
ندارم و افتخار می کنم در ۶۲ ماه خدمت یک 
واحد مسکن مهر افتتاح نکردم.گفتنی است که 
طبق اطلاعات مرکز آمار ایران، قیمت مسکن 
در طول دوره فعالیت دولت یازدهم و دوازدهم 
در کلان شهر تهران به طور میانگین از متری 
حدود ۳ میلیون و 700 هزار تومان به متری 
حدود ۳۲ میلیون تومان رســید و این یعنی 
رشد ۱000 درصدی قیمت مسکن که باعث 
بروز تورم، مهاجــرت معکوس و نارضایتی 
مردم شد.حال باید دید که این روند افزایش 
 قیمت بــا موضع گیری ها و فعالیت های وزیر 
راه  و شهرســازی دولــت چهاردهم به کجا 
خواهد رسید و این دولت می تواند با ساخت 
و تحویل مسکن های حمایتی در کنترل قیمت 
مســکن موفق عمل کند یا بلایی که بر سر 
مســکن مهر آمد را دوباره برای نهضت ملی 

مسکن نیز شاهد خواهیم بود.

ماجرای یک مصاحبه دردسرساز
 از وزیر راه و شهرسازی

بررسی ابعاد اهمیت سفر کم سابقه ژنرال سعودی به ایران

اتوبان دو طرفه اعتمادسازی میان تهران و ریاض اتوبان دو طرفه اعتمادسازی میان تهران و ریاض 

سیاسی

سرمقاله

گروه سیاسی //  رئیس جمهور کشــورمان و ولیعهد پادشاهی 
سعودی در گفتگوی تلفنی ضمن بررسی آخرین وضعیت روابط دو 
کشور اظهار امیدواری کردند که همکاری های فیمابین بیش از پیش 

گسترش یابد.
    مسعود پزشکیان ،  در گفت وگوی تلفنی با »محمد بن سلمان« ولیعهد 

پادشاهی عربستان سعودی با اشاره به اینکه به دلیل تراکم امور اجرایی 
نتوانسته دعوت پادشاه این کشور برای شرکت در نشست ویژه سازمان 
سران اسلامی را اجابت کند، تصریح کرد: آقای دکتر محمدرضا عارف، 
معاون اول بنده در این اجلاس حضور خواهد یافت و تردیدی ندارم که 
این اجلاس با تدبیر جنابعالی نتایج مؤثر و ملموسی در توقف جنایات 

رژیم صهیونیســتی و جنگ و خونریزی در غزه و لبنان خواهد داشت.
رئیس جمهور همچنین ابراز امیدواری کرد که با توجه به اراده سران دو 
کشور روابط فیمابین در همه عرصه ها بیش از پیش تعمیق و گسترش یابد.

* بن سلمان: سفر به ایران مایه افتخار بنده است
  ولیعهد پادشاهی سعودی نیز در این مکالمه تلفنی با قدردانی از تماس 

تلفنی رئیس جمهور کشورمان، با بیان اینکه ما شرایط شما را کاملًا درک 
کرده و برای برادران مان در ایران آرزوی موفقیت داریم، اظهارکرد: روابط 
ایران و عربستان در یک نقطه عطف تاریخی قرار دارد و امیدوارم در همه 
زمینه ها به عالی ترین سطوح ارتقا یابد؛ فرصت حضور معاون اول جنابعالی 
در ریاض را مغتنم شمرده و در همین راستا با ایشان گفتگو خواهیم داشت. 
به گزارش مهر، »محمد بن سلمان« با تکرار دعوت خود برای سفر دکتر 
پزشکیان به عربستان در واکنش به دعوت متقابل رئیس جمهور کشورمان 
از وی تصریح کرد: سفر به ایران مایه افتخار بنده است و امیدوارم فرصت 

آن هر چه زودتر مهیا شود.

در گفتگوی تلفنی پزشکیان و بن سلمان مطرح شد

ابراز امیدواری برای گسترش بیش از پیش روابط ایران و عربستان سعودی

  
رمزگشایی از نشست اصلاحات با پزشکیان

به تازگی هیئت رئیســه جبهه اصلاحات ایران به دیدار مسعود پزشکیان رفته 
است. بر اساس آن چه جواد امام، سخنگوی این تشکیلات سیاسی گفته است 
جبهه اصلاحات خطاب به پزشــکیان چند محور عمده را مطرح کرده است؛ 
از جملــه  جذب  بدنه مردمی که با صندوق های رای قهر کرده اند،   انتصاب   
اســتانداران و رفتن به ســمت مذاکره محدود با آمریکا در موضوع هسته ای.

نکاتی که اصلاح طلبان در دیدار با پزشــکیان مطــرح کرده اند، از چند جهت 
قابل بررسی است؛ نخست آن که به نظر می رسد هیئت رئیسه جبهه اصلاحات 
به ریاست آذر منصوری که پایگاه حزبی اش حزب اتحاد ملت است، به نوعی 
نماینده طیف جامعه گرای اصلاح طلبان اند. آن هــا دقیقا موضوعاتی را مورد 
بحث قرار داده اند که بیشــتر و بیشتر از سوی حزب اتحاد ملت مطرح می شد؛ 
از جمله این که اصلاح طلبان بیش از نگاه سیاست محور باید بر توسعه سرمایه 
اجتماعی  شــان کار کنند. این بخش از اصلاح طلبان باور دارند که باید دولت 
سراســر اصلاح طلب تشکیل می شــد. آن ها حتی پیش از انتخابات صراحتا 
می گفتند که جبهه اصلاحات به هیچ وجه زیر بار نامزد ائتلافی نمی رود؛ در ادامه 
نیز  جبهه اصلاحات و به ویژه هیئت رئیســه آن از روزهای نخست روی کار 
آمدن پزشکیان بر او به دلیل ترکیب وزرای پیشنهادی انتقاد کردند. آن ها می گفتند 
که در دولت پزشکیان نباید هیچ نیرویی غیراصلاح طلب یا دستِ کم غیراعتدالی 
حضور داشته باشد اما در ادامه مسیر پزشکیان نشان داد که تمایل دارد دولتی 
مبتنی بر وفاق ملی تشــکیل دهد؛ به همین دلیل علاوه بر آن که در کابینه اش 
وزرایی از میان اصلاح طلبان و اعتدالی ها قرار داد، تعدادی از وزرا را هم از میان 
نیروهای اصولگرا انتخاب کرد. همین رویکرد تنوع و تکثر سیاسی در تشکیل 
دولت در ساحت های دیگر هم تکرار شد؛ مشخصا در انتصاب استاندارها. حالا 
این موضوع برای طیف هایی از اصلاح طلبان بســیار سنگین تمام شده است و 
همان طور که می بینیم جبهه اصلاحات بخشی از نخستین جلسه خود با پزشکیان 
را به این موضوع اختصاص می دهد.به نظر می رســد اگر طیف های دیگری از 
اصلاح طلبان با پزشکیان دیدار می داشتند، شاید دغدغه هایی مانند اقتصاد را هم 
مطرح می کردند؛ اما همان طور که مشاهده می شود طیف  جامعه گرای اصلاحات 
که دست بالا را در جبهه اصلاحات ایران دارد، عمده موضوعات خود را معطوف 
به موضوعات سیاسیِ دلخواه خود کرده است. جلسه اخیر جبهه اصلاحات با 
پزشکیان به نظر می رسد که بیش از آن چه انتظار می رفت نقادانه بود که چنین 
شرایطی می تواند دو نتیجه به دنبال داشته باشد؛ یا آن که پزشکیان در ادامه مسیر 
خود را با خواســته های اصلاح طلبان تطبیق دهد که تا این جای کار نشانه ای 
از به وجود آمدن چنین شــرایطی دیده نمی شود زیرا پزشکیان نه فقط با جبهه 
اصلاحات بلکه با طیف های مختلف اصولگرایی و حتی پایداری ها هم دیدار 
می کند و نمی خواهد دولتش در یک طیف سیاســی تعریف شود و حالت دوم 
آن است که  همان طور که گفته شد، پزشکیان مانند آن چه تا این جا دیده شده، 
دولتش را فراجناحی پیش ببرد که در این صورت ممکن است بخش هایی از 
جبهه اصلاحات نقدها را خطاب به دولت تندتر کنند. در این صورت به هیچ وجه 
نمی شود گفت همه اصلاح طلبان مخالف دولت خواهند شد؛ زیرا اولا طیف های 
زیادی از اصلاح طلبان از رویکرد کنونی دولت که سعی در میانه روی سیاسی 
دارد، اســتقبال می کنند و عمدتا به جای خواسته های سیاسی-حزبی خواهان 
بهبود اوضاع اقتصادی و دیپلماتیک کشورند و ثانیا در خود جبهه اصلاحات هم 
یکدستی رأی و نظر درباره دولت وجود ندارد. بنابراین ادامه مسیر اصلاح طلبان 
با دولت بستگی به متغیرهای زیادی دارد که باید منتظر ماند و دید کدام متغیرها 

چه تأثیراتی را بر مناسبات میان اصلاح طلبان و پزشکیان می گذارد.

تازه های مطبوعات
کیهان - امارات مشــوق های مالی بســیار بزرگی به اســد ارائه داده و 
گفته به شــرط این که سوریه از »محور ایران« دور شود، آماده بازسازی 
سراســر سوریه است... ) به درستی که( اگر خیانت بعضی از این اعراب 
و کشــورهای عربی نبود، رژیم کودک کش اسرائیل از همان سالیان قبل 

نابود شده بود.
جمهوری اســلامی - در میان فعالان سیاســی جامعه ما عده ای تصور 
می کننــد همه چیز را با قوه قهریه و جنگ باید حل کرد یا به پیش برد. 
این تفکر جنگی در هیچ یک از منابع عقلی، عرفی، مذهبی و بین المللی 
جایگاهی ندارد. این که مسئولان نظام جمهوری اسلامی همواره افتخار 
می کننــد که ایران هرگز در هیچ جنگی پیشــقدم نبــوده ولی هر وقت 
حمله ای به ایران شد، مردم این کشور با عزمی راسخ به دفاع برخاستند 
و دشمن را پشــیمان کردند، به همین معناست که جنگ طلبی در این جا 
نه در عمل و نه در حرف و شعار جایگاهی ندارد. بنابراین، عناصری که 
دارای تفکر جنگ طلبی هستند و تصورشان این است که تمام راه ها باید 
به جنگ ختم شود، نباید به جایگاه های تصمیم سازی و تصمیم گیری در 

مجموعه حکمرانی راه پیدا کنند.
فرهیختــگان - هنوز نمی توان به طور قطع ایــن نکته را مطرح کرد که 
آیا رفتار ترامپ با ایران تغییری خواهد داشــت یا خیر. اگرچه مشخص 
است که در تمام این سال ها سیاســت کلان آمریکا در مواجهه با ایران 
یکسان بوده اما در مواردی نحوه اجرای آن تفاوت هایی داشته که ایران 
نیز می بایســت رفتار خود را براساس آن سیاست ها تنظیم کند. برهمین 
اســاس می بایست به این نکته توجه داشت که خطای اول در مواجهه با 
آمریکا پس از ترامپ، هیجان زدگی است و پس از آن عجله در واکنش 

نشان دادن است.
 انعکاس

مشرق نیوز نوشــت : محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی، 
ابوالفضل عمویی را به ســمت »دســتیار ویژۀ رئیــس مجلس در امور 
بین الملل« منصوب کرد. گفتنی اســت آخرین دستیار رئیس مجلس در 

امور بین الملل، شهید  امیرعبداللهیان بوده است.
انتخاب نوشت : اسماعیل کوثری، نماینده مجلس گفت : آزمایش موشک 
قاره پیما توسط ایران؟ نمی توانم وارد جزئیات شوم اما برای بازدارندگی 
باید انواع سلاح ها را داشته باشیم ... از مذاکره ترسی نداریم ...اگر مذاکره 

سرشان می شد، همین برجام را دنبال می کردند و مسائل حل می شد. 
جماران نوشت : سخنگوی رزمایش عملیاتی شهدای امنیت گفت: »در ادامه 
اجرای عملیات پاک سازی در منطقه رزمایش  تعداد ۳ نفر از تروریست های 
مزدور دشــمن به هلاکت رســیدند و همچنین ۹ نفر دیگر دستگیر شدند. 
همچنین ۲ نفر دیگر از عناصر تیم های تروریستی خود را تسلیم رزمندگان 
اسلام کردند.« گفتنی است از ابتدای آغاز رزمایش در جنوب شرق کشور 
تاکنون تعداد ۱۵ تروریست به هلاکت رسیده و ۳۳ نفر از آنان دستگیر شده و 

همچنین ۲ نفر دیگر خود را تسلیم رزمندگان اسلام کرده اند.
 پارســینه نوشــت : ابراهیم الامین، ســردبیر روزنامه الاخبار وابسته به 
حزب ا...، در مقاله ای با عنوان »گســترش جنگ و افزایش آن - یک 
گزینه واقعی« نوشت: »اســرائیل قصد دارد جنگ را به سوریه و عراق 
گسترش دهد و تلاش خواهد کرد تا دولت جدید آمریکا را متقاعد کند 

که با ایران وارد درگیری شود.«

تازه های سیاست



تفکیک زباله و مدیریت پسماند 
  موضوع تفکیک زباله تر و خشــک در دهه ۹0 در بندرعباس 
تاحدی پیش رفت که چندین کانکس به عنوان جایگاه هایی جهت 
تحویل گیری و خرید پســماندهای خشک شــهروندان راه اندازی 
 شــدند و انتظار می رفــت این جایگاه ها افزایــش یابد که نه تنها 
 جایگاه ها افزایش نیافت ، بلکه همان جایگاه های قبلی هم تعطیل شدند.

فرهنگ سازی درخصوص تفکیک سازی زباله ها و استفاده مجدد و 
بازیافت زباله ها و پسماندها بایستی مورد توجه قرار گیرد و در مدارس 
و اماکن عمومی و از طریق رسانه ها فرهنگ سازی و اطلاع رسانی 
شود . در مدارس، فرهنگسراها ،رسانه های تصویری و... استفاده از 
زباله ها خشک برای ساخت کاردستی و... با خلاقیت بایستی آموزش 
داده شود . همچنین بایســتی به کودکان تا بزرگسالان آموزش داده 
شود تا زباله ها را تفکیک کنند واز آن طرف تدابیری اندیشیده شود 
تا پسماندهای خشک از جلوی درب خانه شهروندان تحویل گرفته 
 شــود وبه آنها کارتن یا پلاستیک برای جمع آوری پسماند خشک، 
کتاب های آموزشی و....جهت جمع آوری و تفکیک زباله ها داده شود. 
همچنین باید جایگاه هایی جهت خرید پسماندهای خشک شهروندان 
در تمام محلات و مناطق بندرعباس راه اندازی شود که این حوزه را 
می توان به بخش خصوصی واگذار کرد. اگر این موضوع محقق شود، 
آنگاه کمتر زباله های خشک و تر باهمدیگر در سطل های زباله ریخته 
می شود و زباله گردها ، کیسه های زباله را باز و پخش نمی کنند و 
باعث کثیفی شهر نمی شوند که در این بخش نیاز است شورای شهر و 
شهرداری اقدامات لازم را داشته باشند.موضوع دیگر زباله هایی است 
که در کوچه ها و معابر ریخته می شود. برخی از شهروندان و رانندگان 
زباله را روی سقف و یا کاپوت خودرو می گذارند تا به سطل زباله ای 
برسند و آن را در سطل زباله بیندازند که گاهی فراموش می کنند و در 
خیابان ریخته می شود و باعث کثیفی خیابان ها و بروز حادثه تصادف 
و.... می شود. از طرفی دیگر کمبود سطل زباله بزرگ و کوچک در 
سطح شهر را داریم که گویا برخی از سطل های زباله به سرقت رفته و 
به انبارهای ضایعاتی ها فروخته می شود که بایستی انبارهای ضایعاتی 
و ضایعات خرها که بیشترشــان هم اتباع هســتند ،رصد شوند. در 
محلات ، آبشورک ، چهچکور و... انبارهای ضایعاتی غیرمجاز زیادی 
هستند که افزایش سرقت از اموال دولتی و شهروندان را نیز به همراه 
داشته اند. بایستی تمام انبارهای غیرمجاز ضایعاتی تعطیل شوند و البته 
امروز پلمب و فردا باز نشوند . انبارهای ضایعاتی بایستی شناسنامه دار 
شوند و اجازه نداشته باشند سطل های زباله شهرداری ، تابلوها وعلائم 
راهنمایی و رانندگی و ترافیکی، وسایل شهروندان  و... را جمع آوری 
 یا خریداری کنند که بدلیل ســود زیاد در این بخش ، قصوراتی دیده 
می شــود و باعث تخلف می شود و بایستی نظارت ها افزایش یابد. 
موضوع دیگر نخاله های ســاختمانی است که در حاشیه خیابان ها 
و بلوارها دیده می شود. دوســوم دوربرگردان جاده میدان میوه وتره 
بار به سمت باباغلام که وارد اتوبان شهیدرجایی می شوید ، مملو از 
نخاله است. در حاشیه اتوبان شــهیدرجایی و برخی دیگر از معابر 
شهری نخاله های ســاختمانی ریخته می شود. در آبشورک هم در 
این سال ها نخاله های ساختمانی در مسیر رودخانه ریخته شده و به 
زمین صاف تبدیل شده و بر اساس گزارش ها مردمی، همین زمین ها 
خریدوفروش شده اند تا ساخت وساز ساختمان بر روی آنها صورت 
گیرد. از آن طرف برخی پسماندها و زباله ها گویا در آبشورک تخلیه 
شده و سوزانده شده اند و پســماندهای قابل بازیافت در انبارهای 
غیرمجاز در این منطقه نگهداری و سپس به فروش رفته اند. ضرورت 

دارد میزان نظارت ها در چنین مناطقی نیز افزایش یابد.
  علی زارعی

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب هرمزگان عنوان کرد 
پیش بینی تامین آب شهرستان سیریک از سد جگین جاسک

  گروه خبر // مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان، در 
جلســه ای به تشــریح پروژه ها و برنامه های آینده این شرکت در 
شهرستان ســیریک پرداخت.به گزارش خبرنگار دریا ؛ عبدالحمید 
حمزه پور با بیان اینکه، پــروژه لوله گذاری چدن ۳00 میلی متری از 
ایستگاه بنداران به مخزن گروک در قالب جهاد آبرسانی با سرعت در 
حال انجام است، افزود: این پروژه به منظور بهبود توزیع آب شرب به 
طول ۲.۵ کیلومتر در حال اجراست.وی همچنین قول داد که مخزن 
دو هزار متر مکعبی کوهســتک که نقش موثری در تامین آب شرب 
مشــترکین خواهد داشت، بزودی وارد مدار بهره برداری خواهد شد. 
به گفته مدیرعامل آب و فاضلاب هرمزگان، نصب دو هزار متر لوله 
پلی اتیلن ۱۱0 میلی متری برای روستای لبنی بالا نیز در دستور کار 
است تا فرآیند تأمین آب شرب پایدار مشترکین این منطقه تسهیل و 
تسریع شود.وی همچنین اعلام کرد که مخزن یکهزار متر مکعبی شهر 
سیریک نیز تکمیل و به شبکه آب رسانی اضافه شود. وی تصریح کرد: 
این مخزن جدید ظرفیت ذخیره سازی آب شهرستان را افزایش می دهد 
و به تامین پایدار آب برای ساکنان سیریک کمک می کند. حمزه پور در 
ادامه بیان کرد: ظرفیت کنونی آب شیرین کن زیارت ۳ هزار متر مکعب 
است که شــرکت آب و فاضلاب هرمزگان به دنبال افزایش ظرفیت 
آن تا ۶ هزار متر مکعب در شبانه روز است.مدیرعامل شرکت آب و 
فاضلاب هرمزگان همچنین از پیگیری انتقال آب سد جگین جاسک 
به شهرســتان سیریک خبر داد و گفت: با توجه به پرآبی سد جگین 
در طول سال، اضافه شدن این ظرفیت می تواند، به تامین آب پایدار 
شهرستان سیریک نیز کمک کند. وی در پایان از برنامه ریزی برای 
تعویض لوله و اتصالات فرسوده نیز خبر داد و گفت: این اقدامات به 
منظور بهبود شبکه آب رسانی و کاهش هدررفت آب انجام خواهد شد 

و باعث بهبود فشار آب نیز می شود.

تخلیه یک نگله سنگین ۱66 تنُی در بندر شهید رجایی
  گروه خبر // معاون بندری و اقتصادی اداره کل بنادر و دریانوردی 
 هرمزگان گفت: یک محموله وارداتی ســنگین ۱۶۶ تنیُ در اســکله 
 ۳۵ بندر شــهید رجایی تخلیه شــد.به گــزارش خبرنــگار دریا؛ 
»روح الله شاعلیا« اعلام کرد: این محموله سنگین ترانس برق وارداتی 
به وزن ۱۶۶ هزار و 80 تنُ در اسکله ۳۵ بندر شهیدرجایی تخلیه شد. 
وی ادامه داد: محموله یاد شده با تجهیزات راهبردی بندری )یک دستگاه 
کَرن بارج هزار تنی( به منظور انتقال به یکی از کارخانه های استان فارس 
با موفقیت تخلیه شد. به گفته معاون بندری و اقتصادی اداره کل بنادر و 
دریانوردی هرمزگان؛ از ابتدای سال جاری تاکنون  به صورت تقریبی 

۱۳0 نگله بالای 80 تن در بندر شهید رجایی تخلیه شده است.
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سرمقاله

خبری

گزارش اختصاصی // اســتاندار هرمزگان با اشاره به لزوم 
فرهنگ ســازی در حوزه زکات، بر ایجاد شرایط آموزش و 
فرهنگ سازی در سطوح مختلف بویژه در مدارس تأکید کرد 
تا مسئله مهم زکات در نسل های آینده بصورت عمیق تری 

دنبال شود.
   مهدی دوســتی استاندار هرمزگان در شورای زکات استان که با 
حضور حجت الاسلام والمسلمین محمد عبادی زاده نماینده ولی 
فقیه در اســتان هرمزگان برگزار شد، گفت: در قرآن کریم همواره 
زکات در کنار نماز آمده و این نشان دهنده همترازی اهمیت این دو 
مقوله مهم دین در نزد خداوند است.وی افزود: در شورای زکات باید 
سیاست گذاری های مرتبط برای افزایش میزان جمع آوری همچنین 
بهینه ســازی توزیع و هزینه کرد زکات استان انجام شود.استاندار 
هرمزگان با تأکیدبر اینکه اسلام با دستورات اقتصادی نظیر زکات به 
دنبال کاهش فاصله طبقاتی بوده است، گفت: زکات بعنوان مهمترین 
دستور الهی برای رسیدن به عدالت اجتماعی و کاهش فقر در گام دوم 
انقلاب بسیار تأثیرگذار است چرا که معتقدیم فقط با اجرای اصول و 
 دستورات دین می توان به تمدن سازی رسید.وی با اشاره به لزوم 
فرهنگ ســازی در حوزه زکات نیز تصریح کرد: باید شــرایط  
فرهنگ سازی و آموزش در سطوح پایین تر  بویژه از مدارس و 
دربین دانش آموزان مهیا شود تا این مسئله  در نسل های آینده نیز 

بصورت عمیق تر دنبال شود.
  افزایش ۲۵ درصدی پرداخت زکات در هرمزگان

  مدیــرکل کمیته امــداد هرمزگان نیز از افزایــش ۲۵ درصدی 
پرداخت زکات در اســتان از ابتدای سال جاری تا پایان مهر ماه 
خبر داد.حمید باســره، مدیرکل کمیته امداد هرمزگان در جلسه 
شــورای زکات استان اظهار داشت: از ابتدای سال ۱۴0۳ تا پایان 
مهر ماه،  مردم نیکوکار و خیر اســتان هرمزگان مبلغ ۳۵ میلیارد 
و 800 میلیون تومان به عنوان زکات پرداخت کرده اند. باســره 
با اشــاره به اینکه از مجموع زکات پرداخت شده مبلغ ۹ میلیارد 
تومان به عنوان زکات واجب ، مبلغ ۵ میلیارد و 700 میلیون تومان 
زکات مســتحبی و معادل مبلغ ۲۱ میلیارد و ۱00 میلیون تومان 
نیز در قالب زکات فطریه بوده اســت، افزود: این میزان پرداخت 
زکات توسط مردم شــریف استان نسبت به مدت مشابه در سال 
گذشته ، بالغ بر ۲۵ درصد افزایش داشته که نشان از اهتمام مردم 
استان به مسائل دینی و اعتقادی است.مدیرکل کمیته امداد استان 
هرمزگان ابراز امیدواری کرد: مطابق پیش بینی های صورت گرفته 
و با همت و تلاش دست اندرکاران احیاء و توسعه فرهنگ زکات 
و اهتمام ویژه مردم مؤمن و معتقد اســتان هرمزگان، تا پایان سال 
 ۱۴0۳ ، شــاهد میزان رشــد و افزایش ۵0 درصدی پرداخت و 
جمع آوری زکات نسبت به سال گذشته خواهیم بود.وی تصریح 
کرد: در میان شهرســتانهای اســتان، حاجی آباد و پارسیان در 
پرداخت زکات سرآمد هستند و در سایر شهرستان ها نظیر رودان 
و میناب و برخی شهرستان ها در غرب استان نیز مردم به پرداخت 
زکات اهتمام ویژه دارند.این مقام مسئول گفت: زکات جمع آوری 
شــده در هر شهرســتان، برای نیازمندان در همان منطقه هزینه 
می شود و زکات پرداخت شده توسط مردم  عزیز در تهیه جهیزیه، 
 ساخت مسکن، معیشت و کمک به تأمین هزینه ضروری زندگی 

خانــواده های نیازمند مصرف می  گردد و حدود ۲0 درصد نیز به 
طرح های عام المنفعه در همان منطقه تخصیص می یابد.مدیرکل 
کمیته امداد هرمزگان تاکید کرد: در ســالیان اخیر میزان پرداخت 
زکات همواره صعودی بوده که نشــان می دهد فرهنگ پرداخت 

زکات در استان هرمزگان در حال نهادینه شدن و گسترش است.
  زکات یکی از ارکان مهم دین اسلام   

  با توجه به گفته های استاندار هرمزگان پرداخت زکات به عنوان 
یکی از ارکان مهم دین اسلام، نیازمند فرهنگ سازی و آموزش از 
سنین پایین اســت. آغاز این فرآیند از مدارس می تواند به تربیت 
نســلی آگاه و مسئولیت پذیر کمک کند. با آموزش مفاهیم زکات 
و اهمیــت آن در ایجاد عدالت اجتماعــی و کمک به نیازمندان، 
دانش آموزان می توانند به ارزش های انســانی و دینی خود پایبند 
باشند و در آینده به عنوان شهروندانی فعال و مؤثر در جامعه عمل 
کنند. زکات یکی از ارکان اساســی دین اسلام و یکی از مهم ترین 
واجبات مالی در زندگی مســلمانان اســت. این فریضه به عنوان 
یک عمل عبادی و اجتماعی، به منظور پاکســازی مال و کمک 
به نیازمندان و فقرا در جامعه تعیین شــده است. زکات به معنای 
"پاکســازی" و "رشد" است و به مســلمانان توصیه می کند که 
بخشی از دارایی های خود را به نیازمندان بدهند تا هم خود را از 
آلودگی های مالی پاک کنند و هم به بهبود وضعیت اجتماعی جامعه 
کمک کنند.زکات به عنوان یک فریضه دینی، در قرآن کریم و سنت 
پیامبر اســلام )ص( به وضوح بیان شده است. در قرآن، زکات به 
عنوان یک واجب مالی در کنار نماز ذکر شده است، که نشان دهنده 
اهمیت آن در دین اسلام است. زکات به عنوان یک ابزار برای ایجاد 
عدالت اجتماعــی و کاهش فاصله های اقتصادی در جامعه عمل 
می کند. با پرداخت زکات، مسلمانان به نیازمندان کمک می کنند و 
از این طریق به تقویت پیوندهای اجتماعی و همبستگی در جامعه 
کمک می کنند.میزان زکات معمولاً ۲.۵ درصد از دارایی های نقدی و 

غیرنقدی مسلمانان است که در طول یک سال به دست آمده است. 
این درصد ممکن است برای انواع مختلف دارایی ها متفاوت باشد، 
اما اصل کلی این است که مسلمانان موظفند بخشی از دارایی های 
خود را به نیازمنــدان اختصاص دهند. زکات می تواند به صورت 
نقدی یا غیرنقدی پرداخت شــود و شامل انواع مختلف دارایی ها 
مانند طلا، نقره، محصولات کشــاورزی و دام ها می شود.یکی از 
اهداف اصلی زکات، کمک به فقرا و نیازمندان اســت. با پرداخت 
زکات، مسلمانان می توانند به بهبود وضعیت اقتصادی و اجتماعی 
افرادی که در شرایط سخت زندگی می کنند، کمک کنند. این عمل 
نه تنها به نیازمندان کمک می کند، بلکه به مسلمانان نیز این امکان 
را می دهد که از دارایی های خود به درســتی استفاده کنند و به یاد 
داشته باشند که ثروت و دارایی ها در دست خداوند است و باید با 
مسئولیت و صداقت با آن ها رفتار کرد.زکات همچنین به عنوان یک 
ابزار برای تقویت روحیه همکاری و همبســتگی در جامعه عمل 
می کند. با پرداخت زکات، مسلمانان به یکدیگر نزدیک تر می شوند 
و احساس مسئولیت اجتماعی را در خود تقویت می کنند. این عمل 
می تواند به ایجاد یک جامعه سالم و پایدار کمک کند که در آن همه 
افــراد به یکدیگر کمک می کنند و از یکدیگر حمایت می کنند.در 
نهایت، زکات نه تنها یک فریضه دینی است، بلکه یک عمل انسانی 
و اجتماعی است که به بهبود وضعیت جامعه و کاهش فقر و نابرابری 
کمک می کند. با توجه به اهمیت زکات در دین اســلام و تأثیرات 
مثبت آن بر جامعه، مسلمانان باید به این فریضه توجه ویژه ای داشته 

باشند و در راستای تحقق آن تلاش کنند.
  زکات به چه اموالی تعلق می   گیرد؟ 

زکات در ده مورد واجب است :
۱. گندم
۲. جو

۳. خرمای خشک )تمَْر(

۴. انگور )کشــمش(، به این چهار مورد، »غلّات چهارگانه« گفته 
می شود.
۵.  طلا

۶. نقره به این دو مورد، »نقدَین« گفته می شود.
7. شتر
8. گاو

۹. گوسفند به این سه مورد، »أنعام سه گانه« گفته می شود.
۱0.  مال التجاره )بنابر احتیاط واجب((

این موارد ده گانه، »اموال زکوی« نامیده می شود.
اگر فردی مالک هر کدام از موارد ذکر شده باشد، با توجه به شرایط 
درج شــده در رساله عملیهّ، باید مقدار تعیین شده را در مصارف 
مشخصی صرف کند، اما مستحب است زکات هرسال از سرمایه 
کسب و کار و تجارت را نیز پرداخت کند، علاوه بر این زکات سایر 

غلّات )غیر از گندم و جو و خرما و کشمش( نیز مستحب است.
شرایط زکات دهندگان

افرادی که پرداخت زکات برای آنها واجب اســت باید از شرایط 
زیر برخوردار باشند:

۱. رسیدن به سن بلوغ
پرداخت زکات برای افراد نابالغ واجب نیست. در برخی مواردی 
که گذشتِ یک سال در پرداخت زکات شرط است، بلوغ از آغاز 
سال معتبر است، و در غیر آن موارد، انسان باید قبل از زمان تعلق 

گرفتن زکات بالغ باشد.
۲. عاقل بودن

زکات بر کســی که مجنون است واجب نیست، و در مواردی که 
گذشتِ سال در پرداخت زکات شــرط است باید در تمام سال 
عاقل باشد؛ و در غیر آن موارد، قبل از زمان تعلق زکات، داشتن 

عقل معتبر است.
3. آزادی عمل

بر کسی که بنده دیگری است زکات واجب نیست؛ اگر چه مالک 
شدن »بنده« را قبول داشته باشیم. 

4. مالکیت مال
بر مالی که بخشیده یا قرض داده شده، زکات واجب نیست، مگر 
بعد از پس گرفتن آنها. همچنین در مالی که وصیت شده، زکات 
واجب نیســت؛ مگر بعد از فوت وصیت کننده و قبول وصیت از 
ســوی وصیت شــونده؛ زیرا قبول وصیت در تحقق ملک برای 

شخصی که برایش وصیت شده بنا بر اقوا معتبر است.
۵. امکان تصرف کامل در مال

در مال وقفی، اگر چه وقف خاص باشد و اموال رهنی و مالی که 
به سرقت رفته، یا در زمین پنهان است و جای آن فراموش شده، 
یا گم شــده است و همچنین مالی که در دریا افتاده و یا از غایبی 
به ارث رســیده و هنوز به دســت وی یا وکیلش نرسیده و یا در 
مال قرضی، اگر چه امکان دریافت آن از بدهکار باشــد، زکات 

واجب نیست.
  زکات مال التجاره

کسانی که مال التجاره و سرمایه کسب دارند و قصد دارند از طریق 
آن، کسب و تجارت نمایند، در صورت دارا بودن شرایط عمومی 
که قبلا ذکر شــد و شرایط اختصاصی ، بنابر احتیاط واجب، باید 
زکات مال التجاره و سرمایه کسب خویش را بپردازند که مقدار آن 

یک چهلم )دو ونیم درصد( می باشد.

فرهنگ  سازی پرداخت زکات از مدارس

         یعقوب رستمی/دریا
yaghob.rostami      @gmail.com22

یادداشت

سگ گردانی، سگ گردی و سگ خوابی

 در حالی در چندســال اخیر موضوع ســگ گردانی در ســواحل و 
پارک ها ، خودروها و سگ های ولگرد در محلات ، خیابان ها ،معابر، 
اماکن عمومی ، پارک ها ، سواحل و.... که موجب حوادث زیادی شده 
و حمله به شــهروندان و کودکان  را به همراه داشــته و موجب مرگ 
برخی از شهروندان نیز شده است، در کشور و استان هرمزگان همواره 
مورد گلایه مردم بوده اســت و از مســئولان  خواسته شده برای این 
چالش تدبیری اندیشیده شود تا آنها با آرامش به اماکن مختلف بروند 
که متاسفانه کمتر به این موضوع توجه شده است.برخی از کودکان و 
نوجوانان و دختران که از سگ بیشتر می ترسند و گاهی مورد حمله 
این حیوان قرار می گیرند ، حتی آثارش را در طول دوران زندگی شان  
با ترس و اســترس و کابوس های شبانه به همراه دارند وبا مشکلات 
روحی و روانی مواجه می شــوند که انتظار می رود شهرداری ها در 
گام نخســت در اماکن عمومی مانند پارک ها و سواحل، خیابان ها 
و چهارراه ها تابلوهای هشداردهنده و ممنوعیت سگ گردانی نصب 
کننــد و حتی جرایم و مجازات قانونــی را اعلام کنند  و از آن طرف 
سگ های ولگرد را هم جمع آوری کنند. همچنین بایستی پلیس نیز 
با سگ گردان ها در اماکن عمومی و خودروها برخورد قانونی داشته 
باشند. اینکه برخی از افراد قانون شکن باعث سلب آسایش و آرامش 
شهروندان شوند و با آنها برخوردی نشود، جای بسی تاسف دارد. الان 
در هر کوی و برزن و کوچه ها ومعابر و پارک ، سواحل و....سگ ها 
یا توسط صاحبان شان آورده شده اند و درحال گشت و گذار هستند 
و توجهی ندارند که کودکان از این حیوان می ترسند و یا اینکه گاهی 
به شهروندان حمله خواهند کرد . از طرفی سگ های ولگردی هم در 
این اماکن و معابر و کوچه ها و... دیده می شوند که این سگ ها گاهی 
به شهروندان حمله می کنند و بارها کودکان و نوجوانان و زنان با دیدن 
ســگ ها پا به فرار می گذارند و از طرفی هم گاهی مورد حمله قرار 
گرفته اند.با این شرایط ضرورت دارد متولیان مربوطه برای جمع آوری 
سگ هاو عدم اجازه سگ گردانی در اماکن عمومی و خودروها و حتی 
نگهداری در آپارتمان ها که باعث آزار واذیت ســاکنان نیز می شود، 
اقدامات لازم صورت گیرد. شوراهای شهرها و روستاها نیز بایستی 
در این حوزه اقدام کنند ومصوبات لازم را داشــته باشند و از متولیان 
مربوطه بخواهند در این حوزه پاســخگو باشند ودستگاه قضایی نیز 
بایستی با دستگاه هایی که در این حوزه ترک فعل کرده اند ، برخورد 

نماید تا آسایش به شهروندان برگردد.
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حیدر احمد-  گروه خبر // مردم جاسک 
از وزیر میراث فرهنگی درخواست کردند 
دیوار کشــی دراطراف عمارت تاریخی 

تلگرافخانه جاسک رامتوقف کنند.
  اخیرا وبه دنبال آغاز دیوار کشــی دراطراف 
عمارت تاریخی تلگرافخانه جاسک توسط 
یگان نظامی مستقر درمحوطه ثبت شده این 
بنــا، طوماری با امضا بیش از دویســت نفر 
ازمعتمدین مردم جاســک، خطاب به آقای 

سید رضا صالحی امیری وزیر محترم میراث 
فرهنگی، گردشــگری ایران با رونوشت به 
استاندارمحترم هرمزگان، فرمانداری جاسک، 
سید عبدالکریم هاشمی نماینده محترم شرق 
هرمزگان درمجلس شورای اسلامی  وسایر 
مسئولین ذیربط نوشته وطی آن درخواست، 
با اشــاره به اهمیت حفظ این اثر تاریخی و 
استفاده بهینه آن درجهت جذب گردشگران 
داخلی وورودی، تقاضای توقف دیوار کشی 

بنا و واگذاری آن به متولیان امر شده بود. اما 
متاسفانه بعداز مدتی وقفه درعملیات حصار 
کشــی، ظاهرا باردیگر این امــر مجددا از 
سرگرفته شده است. مردم جاسک سال هاست 
که از سازمان میراث فرهنگی گردشگری ایران، 
روئسای جمهور ونمایندگان ایشان  درهر سفر 
استانی ، اســتانداری هرمزگان، فرمانداری و 
نمایندگان محترم هرمزگان درادوار مختلف 
ومخصوصا نماینده شرق هرمزگان درمجلس 

شــورای اســلامی  ومراجع ذیصلاح دیگر. 
 درخواست داشــته اند تا اقداماتی در جهت 
آزاد ســازی این بنای تاریخــی از حصار و 
محدوده نظامی،  به انجام رســانند . یاد آور 
می شود که درسفر استانی شهید جمهور آقای 
رئیسی به این بندر، خانم جلالی   به نمایندگی 
از ســوی ایشــان از عمــارت  تلگرافخانه 
جاسک بازدید بعمل آورده واز مسئولین یگان 
 نظامی مستقر درخواســت آزاد سازی بنا را 
داشــته اند که ظاهرا به نتیجه نرسیده است  .  
این اثر تاریخی، ازآثار باقی مانده انگلیسی ها 
در جاســک  می باشــد که به نام )عمارت 
تلگرافخانــه( معروف اســت و در روزگار 
استقرا شرکت هند شــرقی   در سال  ۱8۶۹ 
میلادی برابر با ۱۲8۶ هجری قمری از سوی 
انگلیسی ها بنا شده است. ساختمان دیگری 
بنام بنگله سرخ  درضلع شمال غربی این بنادر 
ســال ۱877 میلادی برابر با ۱۲۹۴ هجری 
قمری، از ســوی هلندیها به اراده و خواست 
 دولت ایران بنــا گردید . بنگله ســرخ، در 
دوران های مختلف کاربری های های متفاوتی 
داشته است ازجمله ترمینال مسافرت هوائی، 
اســتراحتگاه خلبانان، گلخانــه و مدتی هم 
بعنوان مرکز گارد مسلح گمرک از آن استفاده 
می شــده است این بنای زیبا  متاسفانه دراثر 

طوفانی شدید تخریب شد.

گروه خبر // حجت الاسلام والمســلمین محمد عبادی زاده 
نماینده ولی فقیــه در هرمزگان و امــام جمعه مردم 
بندرعباس بر نظامند شــدن جمع آوری و توزیع  زکات 
در استان تأکید کرده و از برنامه ریزی در راستای هزینه 
کرد زکات در همان منطقه اخذ شــده خبرداد که منشاء 

افزایش اعتماد و سرمایه اجتماعی خواهد بود.
   به گزارش خبرنگار دریا ، حجت الاسلام والمسلمین محمد 
عبادی زاده نماینده ولی فقیه در هرمزگان و رئیس شــورای 
زکات اســتان در نشست این شورا که امروز  یکشنبه ۲0 آبان 
در استانداری هرمزگان برگزار شد، بر آثار همه جانبه اجتماعی، 

سیاسی و اقتصادی زکات اشاره نموده و تأکیدکرد: زکات از صدر 
 اسلام تاکنون همواره پشتیبان نظام اسلامی بوده و تأثیر عمیقی در 
ریشه کنی فقر و کاهش آسیب های اجتماعی داشته و همواره  در 
 تقویت روابط مسلمانان  و امنیت داخلی نقش مهمی ایفا نموده

 است. حجت الاسلام والمسلمین محمد عبادی زاده با تقدیر از 
تلاش های اعضای شورای زکات و استاندار هرمزگان اظهار 
داشت: استاندار هرمزگان خوشبختانه در مسائل دینی دغدغه 
دارند و همواره در این حــوزه تلاش و کمک می کنند. وی با 
تأکید بر اینکه زکات یک امر حاکمیتی است افزود: بایستی همه 
ظرفیت ها را پای کار بیاوریم تا در این خصوص شاهد افزایش 

میزان جمع آوری زکات باشیم همچنین دانشگاه ها و آموزش و 
پرورش در کنار علما در  مسیر روشنگری و آگاه سازی جامعه 
گام بردارنــد. امام جمعه بندرعباس تمرکز بر دریافت زکات از 
تولید خرما و پرورش شتر را با توجه به ظرفیت هرمزگان الزامی 
دانســت و گفت: هرمزگان در حوزه پرورش و نگهداری شتر 
در بین سه اســتان برتر قرار دارد و در حوزه خرما نیز سرآمد 
است که به هر دوی این موارد زکات تعلق می گیرد.وی بر لزوم 
 فرهنگ سازی پرداخت زکات نیز تاکید و تصریح کرد: در حوزه 
فرهنگ ســازی در مسئله زکات با مشــکل مواجه هستیم و 
نتوانســته ایم از ظرفیت های استان برای کاهش فقر و کاهش 
فاصله  اجتماعی اســتفاده کنیم. نماینده ولی فقیه در اســتان 
 هرمــزگان در ادامه از تــلاش برادران اهل ســنت که بحث 
 نظام مند شــدن زکات را دنبال می کنند، قدردانی کرد و گفت: 
زکات بایستی با مدیریت مناسب به دست نیازمندان همان منطقه 
برســد و در همان منطقه خرج شود، اگر فقر با پرداخت زکات 
کاهش یابد اعتماد مردم به حاکمیت بیشتر می شود و فسادهای 
 جامعــه نیز کاهش می یابد.وی در پایان با اشــاره به رشــد 
۲۵ درصدی جمع آوری زکوات در 7 ماهه سال جاری به نسبت 
سال گذشته تاکید کرد: عدد و رقم ها در حوزه زکات نسبت به 

سالیان گذشته رشد کرده اما کافی نیست و باید ارتقا یابد.

نماینده ولی فقیه در هرمزگان تاکید کرد

نظامند شدن جمع آوری و توزیع  زکات در استان

درخواست مردم جاسک از وزیر میراث فرهنگی 

دیوارکشی را متوقف کنید
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تلاش محققان آکسفورد
 برای تولید اولین واکسن سرطان تخمدان

  گروه فناوری // محققان دانشگاه آکسفورد در حال تولید اولین 
واکسن در جهان برای پیشگیری از سرطان تخمدان هستند. اولین 
واکسنی است که به سیســتم ایمنی بدن می آموزد که مراحل اولیه 
سرطان تخمدان را تشخیص دهد و با آن مقابله کند.سرطان تخمدان 
 OvarianVax هشــتمین سرطان شایع در زنان اســت. واکسن
که از ســوی محققان دانشگاه آکسفورد در حال تولید است، اولین 
واکسن در جهان بر علیه این بیماری خواهد بود.برای ساخت این 
واکسن دانشمندان بررسی خواهند کرد که کدام پروتئین ها روی سطح 
سلول های سرطان تخمدان در مراحل اولیه بیشتر از سوی سیستم 
ایمنی شناسایی می شوند و واکسن چقدر در کشتن مدل های کوچک 
سرطان تخمدان در آزمایشگاه که به آن ها “ارگانوئید” می گویند، 
موثر است. اگر این تحقیقات موفقیت آمیز باشد، محققان کار بر روی 
آزمایش های بالینی واکسن را آغاز خواهند کرد.خطر ابتلا به سرطان 
تخمدان در زنان با ژن های تغییریافته BRCA۱ تا ۶۵ درصد بیشتر 
و در زنان با ژن های تغییریافته BRCA۲ تا ۳۵ درصد بیشتر از زنان 
بدون این تغییرات ژنی است. در حال حاضر به زنان مبتلا به تغییرات 
BRCA۱/۲ توصیه می شــود که تا سن ۳۵ سالگی تخمدان های 
خود را خارج کنند.سرطان تخمدان متاسفانه در مراحل اولیه هیچ 
علامتی ندارد و حتی ممکن است با بیماری های دیگر اشتباه گرفته 
شود. با این حال شایع ترین علائم و نشانه  های این سرطان عبارتند 
از: نفخ یا تورم شکم، إحساس سیری فوری، کاهش وزن، درد در 
ناحیه لگن، کمر درد، خستگی، یبوست و نیاز مکرر به ادرار کردن.
علاوه بر عوامل ژنتیکی، افزایش سن و سابقه خانوادگی ابتلا به این 

سرطان از عوامل خطر آن محسوب می شوند.

احتمال وجود حیات میکروبی در سیاره مریخ
  گروه فناوری // اگرچه در جریان ماموریت های رباتیک ناسا هیچ 
شواهدی از حیات در مریخ کشف نشده است، دانشمندان معتقدند که 
احتمالا در حوضچه های کوچک آب زیر سطح این سیاره داستانی 
متفاوت در جریان است.بنا بر مطالعه جدید دانشمندان ناسا میزان 
نور خورشیدی که می تواند از یخ آغشته به غبار مریخ گذر کند و به 
عمق حدود ۲.7 متری زیر سطح این سیاره منتقل شود، برای فتوسنتز 
کافی است. سطح مریخ به دلیل نداشتن لایه محافظ ازن، در معرض 
تابش شدید خورشید است که حتی به عمق و زیر سطح آن نیز نفوذ 
می کند و حدود ۳0 درصد خطرناک تر از تابش های زمین است. با 
این حال، مطالعه جدید نواحی خاصی از مریخ را نشــان می دهد 
که کمتر در معرض تابش اند و ممکن است شرایط حیات در آن ها 
وجود داشته باشد. محققان توضیح می دهند لایه هایی از یخ آب که با 
انباشته شدن برف و غبار چند میلیون سال گذشته روی سطح مریخ 
شکل گرفته ، ممکن است شرایطی برای وجود حیات فراهم کنند. به 
باور آن ها، یخ  آ ب شده زیر سطح می تواند مقداری آب مایع در خود 
نگه دارد و به این ترتیب بهترین بســتر برای حیات در مریخ باشد.
آدیتیا کولر، می گوید در حال حاضر یخ های مریخی ممکن اســت 
یکی از بهترین مکان ها برای جست وجوی حیات باشند.دانشمندان 
می گویند یخ آب احتمالا بیشتر در آب های زیرسطحی عرض های 
جغرافیایی بین ۳0 تا ۶0 درجه در نیمکره  شــمالی و جنوبی مریخ 
شکل می گیرد.در زمین نیز نمونه های مشابهی از این گونه استخرهای 
آب دیده شده اند که سرشار از حیات میکروسکوپی مانند قارچ ها، 
جلبک ها و باکتری های میکروسکوپی اند و انرژی خود را از طریق 
فتوســنتز تامین می کنند.تیم پژوهشی با استفاده از مدل هایی که بر 
اساس یخچال های طبیعی زمین، از جمله لایه یخی گرینلند، ساخته 
شده اند، میزان جذب نور خورشید از میان یخ، برف و گردوغبار را 
بررسی کردند و عمق نفوذ تابش خورشید را تخمین زدند.دانشمندان 
اینک در حال نقشــه برداری از مناطقی در مریخ اند که احتمال دارد 
در آن ها یخ زیرســطحی به آب مایع تبدیل شده باشد. طبق اعلام 
ناسا، این مناطق می توانند هدف های احتمالی ماموریت های انسانی 

و رباتیک آینده باشند.

تاثیر مصرف روزانه یک عدد تخم مرغ
 در کاهش خطر ابتلا به زوال عقل

 گروه فناوری // یک مطالعه جدید نشان داده که مصرف روزانه 
یک عدد تخم مرغ ممکن اســت حافظه را بهبود بخشد و از شما 
در برابر »زوال عقل« محافظت کندبر اســاس مطالعه جدیدی که 
در ژورنال Nutrients منتشــر شد، کسانی که یک تخم مرغ در 
روز می خورند، در مقایسه با افرادی که به صورت هفتگی یا ماهانه 
تخم مرغ می خورند، به میزان کمتری با خطر ابتلا به زوال عقل روبرو 
بوده اند.به نوشته نشریه پزشکی Everyday Health و به عقیده 
محققان دانشگاه ولورهمپتون بریتانیا، تخم مرغ  منبع خوبی از کولین، 
فولات، ویتامین D، ید، ویتامین های B و پروتئین با کیفیت بالا و 
اسیدهای چرب غیراشباع است که همگی نقش محافظتی در برابر 
بیماری زوال عقل دارند.این مطالعه داده های مربوط به عادات غذایی 
۲۳۳ بزرگسال در چین را برای دو سال مورد بررسی قرار داد.نتایج 
نشان داد احتمال ابتلا به زوال عقل و به خصوص آلزایمر در افرادی 
که هفتگی تخم مرغ می خوردند، در مقایسه با افرادی که روزانه یک 
تخم مرغ می خوردند، ۱.7۶ برابر بیشتر بود.تخم مرغ یک پروتئین 
کامل و حاوی هر ۹ اسید آمینه ضروری است که بدن نمی تواند به 
تنهایی آنها را تولید کند.در گذشــته، پزشکان هشدار داده بودند که 
تخم مرغ ممکن است به خاطر وجود کلسترول بالا در زرده آن، برای 
سلامت قلب مضر باشد. این عقیده تا حد زیادی در طول زمان تغییر 
 کرده اســت و مطالعات عمده اخیر نشان داده که مصرف یک عدد 

تخم مرغ در روز، برای اکثر افراد بی خطر است.

گروه فناوری // براساس اعلام شرکت متا، 
و  فیسبوک  اپلیکیشن های  مادر  شرکت 
از  اپلیکیشن ها  این  کاربران  اینستاگرام، 
زمانی که یــک الگوریتم جدید مبتنی بر 
هوش مصنوعی معرفی شده است، مدت 
زمان استفاده از این رسانه های دیجیتال 

را به طور قابل توجهی افزایش داده اند.
   ایــن غول بــزرگ فنــاوری ارتباطی در 
جدیدترین گزارش نتایج سه ماهه اش اعلام کرد 
که بهبودهای انجام شده در هوش مصنوعی این 
شرکت به افزایش 8 درصدی میزان زمانی که 
 کاربران در فیسبوک سپری می کنند و افزایش

 ۶ درصدی زمانی که کاربران در اینســتاگرام 
صرف می کنند منجر شده است. 

   این گزارش مشــخص نکرد که کاربران به 
طور میانگین چه مقدار زمــان اضافی را در 
این پلتفرم های شبکه اجتماعی سپری می کنند، 
با ایــن حال برآوردهای اخیــر »ای مارکتر« 
)eMarketer( نشان می دهد که بزرگ سالان 
آمریکایی تقریبا ۳0 دقیقه در روز را در هر دو 
اپلیکیشن فیسبوک و اینستاگرام سپری می کنند. 
در طول یک ســال، این افزایش زمان، چیزی 

معادل ۱0 تا ۱۵ ساعت است.
  در جلســه گزارش عملکــرد مالی  مارک 
زاکربرگ، مدیرعامل متا، اعلام کرد که امیدوار 
است یک فید جدید به فیس بوک و اینستاگرام 
اضافه کند که به شــکل انحصــاری محتوای 
تولیدشــده با هوش مصنوعی را ارائه دهد.او 
گفت: فکر می کنم که قرار است یک دسته بندی 
کاملا جدید از محتوا را اضافه کنیم که محتوای 
تولیدشده یا خلاصه شــده با هوش مصنوعی 

باشد، یا محتوای موجود که به شکلی با هوش 
مصنوعی گردآوری شده است و  فکر می کنم 
این رفته رفته برای فیسبوک و اینستاگرام و شاید 
تردز یا سایر تجربه های فید بسیار هیجان انگیز 
خواهد بود.زمان اضافی که کاربران به صورت 
آنلاین ســپری کرده اند، به متا کمک کرد تا از 
سه ماهه  درآمد  برای  تحلیل گران  برآوردهای 
خود فراتر رود و درآمد و سودش هردو بیش 

از پیش بینی ها باشد.
  این شرکت مستقر در کالیفرنیا، سود سه ماهه 
 ســوم خود را ۶.0۳ دلار به ازای هر ســهم 
اعلام کرد که از میزان پیش بینی شــده ۵.۲۵ 
 دلار به ازای هر ســهم فراتر رفــت. درآمد 
ســه ماهه سوم نیز ۴0.۵۹ میلیارد دلار بود که 
تقریبا نیم میلیارد دلار بالاتر از تخمین ها قرار 

گرفت.
  به رغم شکســت پیش بینی های تحلیل گران، 
بزرگ ترین شرکت شبکه های اجتماعی جهان 
شاهد کاهش قیمت سهامش در معاملات  بود.

با توجــه به اینکه بخش عمــده ای از درآمد 
این شــرکت از فروش تبلیغــات آنلاین به 
 دســت می آید، متا به امید اینکه بتواند تعامل

 کاربران در اپلیکیشن هایش را افزایش دهد، 
به  شدت روی هوش مصنوعی سرمایه گذاری 

می کند.
  زاکربرگ در جلســه گزارش عملکرد مالی 
گفت: نمی دانم دقیقــا چه چیزی واقعا خوب 
کار خواهد کــرد یا نه، اما برخی چیزها واقعا 
امیدوارکننده اند.من اطمینان زیادی دارم که طی 
چند سال آینده این یکی از روندها و یکی از 

کاربردهای مهم خواهد بود.

سرمایه گذاری شرکت متا
 برروی هوش مصنوعی برای افزایش سود 

فناوری

فناوری

تاثیر تاثیر هوش مصنوعیهوش مصنوعی بر تولید محتوا برای پادکست های صوتی بر تولید محتوا برای پادکست های صوتی

گروه فناوری // همانطور که فناوری  به تکامل خود ادامه 
می دهد، نحوه تولید محتوا دائما در حال تغییر است. 
ظهور هوش مصنوعی )AI( بسیاری ازفعالیت ها از جمله 

دنیای پادکست های صوتی را متحول کرده است. 
   در ســال های اخیر، هوش مصنوعی تأثیر عمیقی بر دنیای 
تولید محتوا از جمله پادکست های صوتی داشته است.  هوش 
مصنوعی دنیایی از امکانات جدید را برای تولید محتوا گشوده 
است . استفاده از هوش مصنوعی درتولید پادکست باعث شده 
است تا تولیدکنندگان بتوانند محتوای باکیفیت تری را در مدت 
زمان کوتاه تری تولید کنند و همچنین از طریق تبلیغات هدفمند 
و روش های توزیع بهینه به مخاطبان بیشتری دست یابند.یکی 
از راه های کلیدی که هوش مصنوعی بر ایجاد پادکســت تأثیر 
می گذارد، خودکار کردن کارهای تکراری مانند رونویسی گفتار، 
ویرایش صدا و درج تبلیغات است. این موضوع به پادکستر ها 
اجازه می دهد تا زمان بیشــتری را صرف جنبه های خلاقانه 
نسبت به وجوه فنی محتوای خود کنند. به علاوه، ابزارهای مجهز 
به هوش مصنوعی می توانند به بهبود کیفیت صدا کمک کنند، 
مانند کاهش نویز )صداهای مزاحم (پس زمینه و یکسان کردن 
سطوح که منجر به ارائه محصول نهایی مطلوب تر می شود.به 
طور کلی، معرفی هوش مصنوعی در تولید محتوا این ظرفیت  را 
دارد که صنعت پادکست را متحول کند و دسترسی تولیدکنندگان 
به مخاطبان خود و تولید محتوای با کیفیت را آســان تر کند. با 
این حــال، در حالی که هوش مصنوعی می تواند فرآیند تولید 
پادکســت را تا حد زیادی بهبود بخشــد، هنوز هم این حس 
انسانی است که پادکست های صوتی را واقعا جذاب و منحصر 

به فرد می کند.
  نقش هوش مصنوعی در خودکارسازی وظایف تکراری 

در تولید پادکست
   معمولا برخی امور درتولید پادکست ها، تکراری و همیشگی 
است مانند رونویسی گفتار، ویرایش صدا و درج تبلیغات. این 
کارها زمان زیادی  می برد و بسیار خسته کننده است و تمرکز 
پادکستر ها بر جنبه های خلاقانه محتوا رانیز دشوار می کند. 
هوش مصنوعی می تواند  این وظایف تکراری را خودکار کند 
و زمان را برای پادکســتر ها آزاد سازد  تا روی کارهای دیگر 
تمرکز کنند.برای مثال، نرم افزار تشخیص گفتار مبتنی بر هوش 
مصنوعی می تواند به طور خودکار گفتار را رونویسی کند و به 
پادکستر ها امکان دهد تا با سرعت و به راحتی ،رونوشت های 
متنی را ایجاد کنند. این عمل علاوه بر صرفه جویی در زمان به 
شنوندگان  ،برای دنبال کردن محتوا و دسترسی به اطلاعاتی که 
ممکن است از دست داده باشند، یاری می دهد. هوش مصنوعی 
همچنیــن باویرایش خودکار صدا، کاهــش نویز پس زمینه و 
یکسان سازی سطوح کیفیت کلی صدای یک پادکست را تا حد 
زیادی افزایش داده و لذت بردن و تعامل شنوندگان با محتوا را 

دلپذیرتر می کند.
  علاوه بر خودکارسازی این وظایف، هوش مصنوعی همچنین 
انتشار پادکســت ها را برپایه علایق خاص مخاطبان و تنظیم 
تبلیغات بر اساس اولویت های آن ها، بهینه سازی می کند. این 
موضوع به پادکســتر ها یاری می دهد تا به طور مؤثرتری به 
مخاطبان خود دست یابند و از محتوای خود به طور مؤثرتری 
کســب درآمد کنند.به طور کلی، نقش هــوش مصنوعی در 
خودکارسازی وظایف تکراری در تولید پادکستها ، ساده سازی 
فرآیند تولید و اجازه دادن به پادکســتر ها برای تمرکز بر آنچه 
اســت که برای تولیدکنندگان محتوا بســیار مهم است؛ ایجاد 

محتوای با کیفیت بالا برای مخاطبان خود.
  افزایــش کیفیــت صدای پادکســت از طریــق فناوری 

هوش مصنوعی
  کیفیت صوتی پادکســتها ، یک عامل مهم در تعیین موفقیت 
آن است، زیرا شنوندگان اغلب تمایل بیشتری به تولید محتوای 

خوب دارند. درگذشته، بهبود کیفیت صدا ، مقدار قابل توجهی 
وابســته به کار یدی از جمله ویرایــش و پردازش فایل های 
صوتی بود که با ظهور فنــاوری هوش مصنوعی، این فرآیند 
بسیار آسان تر و کارآمدتر شده است.ابزارهای مجهز به هوش 
مصنوعی می توانند فایل های صوتی را تجزیه و تحلیل کرده 
و تنظیماتــی را برای افزایش کیفیت آنها انجام دهند. به عنوان 
مثال، الگوریتم های هوش مصنوعی می توانند نویز پس زمینه 
را شناســایی کرده و کاهش دهند، سطوح را برابر کنند و صدا 
را برای حذف اختلال های  ناخواســته پاک سازی نمایند. این 
فرآیند کیفیت کلی صدای یک پادکست را تا حد زیادی بهبود 
می بخشد و آن را برای شــنوندگان جذاب تر می کند.روش 
دیگری که هوش مصنوعی کیفیت صدای پادکست را افزایش 
می دهد، فعال کردن تشــخیص گفتار و رونویسی است . این 
امکان رونوشت های دقیق تری از محتوای صوتی فراهم می کند 
که برای بهبود دسترسی برای شنوندگان با اختلالات شنوایی 
یا ارائه یک متن کتبی از محتوا بعنوان مرجع استفاده می شود.

علاوه بر این، هوش مصنوعی همچنین  برای بهینه سازی توزیع 
پادکست ها بکارگرفته می شود.با توجه به اینکه ابزارهای مبتنی 
بر هوش مصنوعی بسیاری از وظایف مربوط به تولید پادکست 
را بر عهده می گیرند، پادکستر ها ممکن است احساس کنند که 
کنترل کمتری بر محتوا و فرآیند خلاقانه خود دارند. موضوعی 
که باعث از دســت دادن اصالت و احساس جدایی از محتوا 
می شــود و تأثیر منفی بر تجربه شنونده ها می گذارد.نگرانی 
دیگر ،احتمال سوگیری درالگوریتم های هوش مصنوعی است. 
الگوریتم هــای هوش مصنوعی به انــدازه داده هایی که دارند 
بی طرف هستند، و اگر داده ها دارای سوگیری یا تعصب باشند، 
الگوریتم ها آن را منعکس خواهند کرد. این موضوع می تواند 
منجر به نتایج ناعادلانه در تولید پادکســت شود، مانند حذف 

صداها یا دیدگاه های خاص.
   بحث دیگر دقت هست. در حالی که ابزارهای مبتنی بر هوش 
مصنوعــی می تواند دقت و کارایی تولید پادکســت را تا حد 
زیادی بهبود بخشند، هنوز خطر بروز خطا یا اشتباه وجود دارد. 
این موضوع می تواند منجر به رونوشت های نادرست یا صدای 
با کیفیت پایین شود که تأثیر منفی بر تجربه شنونده ها می گذارد. 
در نهایت بحث جابجایی شغلی مطرح است. بهبود استفاده از 
هوش مصنوعی در تولید پادکســت می تواند منجر به حذف 
عوامل انســانی مانند رونویس کننده ها و تکنسین های  صدا 
شود. این یک نگرانی جدی است و باید به دقت مورد توجه قرار 
گیرد زیرا استفاده از هوش مصنوعی در ایجاد پادکست همچنان 
در حال رشد است.در حالی که هوش مصنوعی ظرفیت ایجاد 
انقلابی در ساخت پادکست را دارد، برخی ملاحظات اخلاقی و 

عملی نیز وجود دارد که باید در نظر گرفته شوند.

  آینده هوش مصنوعی در تولید محتوای صوتی و تاثیر 
آن بر پادکست

  یکی از بزرگ ترین روندهای آینده ، استفاده از هوش مصنوعی 
برای بهبود فرآیند تولیدپادکســت است. الگوریتم های هوش 
مصنوعی قادرند بسیاری از کارهای مربوط به تولید پادکست 
مانند تشخیص گفتار، رونویسی و ویرایش صدا را خودکار کنند. 
این موضوع به پادکســتر ها اجازه می دهد تا زمان بیشتری را 
صرف تمرکز بر خلاقیت و داستان گویی کنند، در حالی که هوش 
مصنوعی به جنبه های فنی تولید اهمیت می دهد.موضوع دیگر  ، 
استفاده از هوش مصنوعی برای شخصی سازی تجربه شنیداری 
است. با ابزارهای مبتنی بر هوش مصنوعی، پادکستر ها می توانند 
لیست های پخش سفارشی و توصیه های شخصی سازی شده 
برای شــنوندگان را بر اساس اولویت ها و سابقه شنیداری شان 
ایجاد کنند. این کار باعث می شود شنوندگان بتوانند محتوای 
جدیدی را که دوســت دارند کشــف کنند و پادکسترها هم به 
مخاطبان جدید دسترسی پیدا کنند.استفاده از هوش مصنوعی در 
کسب درآمد و تبلیغات نیز احتمالاً در آینده گسترده تر خواهد 
شــد. الگوریتم های هوش مصنوعی قادر خواهند بود رفتار و 
اولویت شــنونده ها را تجزیه و تحلیل کنند و به پادکســت ها 
کمک نمایند تا علایق مخاطبان را بشناسند و درآمد بیشتری 
از تبلیغات به دســت آورند. علاوه بر این، ابزارهای مبتنی بر 
هوش مصنوعی می توانند مکان یابی و هدف گیری تبلیغات را 
بهینه کنند و دسترسی تبلیغ کنندگان به مخاطبان هدف را آسان تر 
سازند. آینده هوش مصنوعی در تولید محتوای صوتی روشن 
است و نقش مهمی در رشــد و تکامل مداوم تولید پادکست 
ایفا خواهد کرد. با استفاده از الگوریتم های یادگیری ماشینی، 
هوش مصنوعی می تواند رفتار و اولویت های شــنوندگان را 
تجزیه و تحلیل کند و به پادکستر ها این امکان را دهد که محتوا 
و تبلیغات خود را به بخش هــای خاصی تنظیم  کنند. این نه 
تنها کیفیت صوتی پادکســت ها را بهبود می بخشد، بلکه آن 
 را برای شنوندگان جذاب تر و مرتبط تر می کند.به طور کلی، 
فناوری هوش مصنوعی نقش مهمی در افزایش کیفیت صوتی 
پادکست ها ایفا می کند و دسترسی تولیدکنندگان را به مخاطبان 
آسان تر می سازد. هوش مصنوعی چه از طریق خودکار کردن 
کارهای تکراری، بهبود کیفیت صدا یا بهینه ســازی توزیع ، به 

تولید محتوای با کیفیت صوتی کمک می کند.
  ابزارهــای مجهز به هوش مصنوعی برای تشــخیص و 

رونویسی گفتار
   تشخیص گفتار و رونویسی صدا از اجزای مهم تولید پادکست 
هستند که به پادکستر ها اجازه می دهد محتوای صوتی خود را 
رونویسی کنند و آن را برای شنوندگان قابل دسترس تر نمایند. 
با این حال، این کارها می تواند زمان بر باشــد و به مقدار قابل 

توجهی کاریدی نیاز دارد . ابزارهای مبتنی بر هوش مصنوعی 
توانایی خودکارســازی فرآیند تشخیص و رونویسی گفتار را 
دارند.نرم افزار تشــخیص گفتار مبتنی بر هوش مصنوعی از 
الگوریتم های پیشــرفته برای رونویسی گفتار استفاده کرده و 
کلمات گفتاری را به متن نوشتاری تبدیل می کند. این امکان  
نه تنها باعث صرفه جویی در زمان می شود، بلکه شنوندگان 
را برای دنبال کردن محتوا و دسترســی به اطلاعاتی که ممکن 
است از دست داده باشند، مددمی رساند.علاوه بر این، ابزارهای 
رونویسی مبتنی بر هوش مصنوعی با استفاده از الگوریتم های 
یادگیری ماشینی برای ضبط رونوشت های قبلی، به بهبود دقت 
رونویسی کمک می کنند. این موضوع به کاهش خطاها و بهبود 
کیفیت کلی متن یاری می رســاند و درک و تعامل شنوندگان 
با محتوا را آســان تر می کند.اســتفاده از هوش مصنوعی در 
تشخیص گفتار و رونویسی دسترسی به پادکست ها را تا حد 
زیادی افزایش می دهد و آن ها را برای شــنوندگانی که دارای 
اختلالات شنوایی هستند، آسان ترمی کند. از محتوای صوتی 
رونویسی شــده می توان برای ایجاد زیرنویس استفاده کرد و 
 دسترسی و درک محتوا را برای این گونه شنوندگان ممکن تر

می کند.
  تاثیر هوش مصنوعی بر درآمدزایی و تبلیغات پادکست

  پادکســت ها تبدیل به یک شــکل محبوب رسانه و راهی 
برای کســب درآمد شده اند . بسیاری از پادکست ها از طریق 
 تبلیغات و حمایت های مالی از محتوای خود درآمد کســب 
می کنند. با این حال، فرآیند تبلیغات و کسب درآمد از محتوا 
می تواند چالش برانگیز باشد، به خصوص برای پادکست های 
کوچکتر یا مستقل. اینجاست که هوش مصنوعی با بهینه سازی 
استراتژی های کسب درآمد و تبلیغات، تأثیر قابل توجهی دارد.

یکی از راه هایی که هوش مصنوعی بر درآمد پادکست ها تأثیر 
می گذارد تبلیغات هدفمند است. الگوریتم های هوش مصنوعی 
می توانند رفتار واولویت های شنوندگان را تجزیه و تحلیل کنند 
و به پادکســتر ها این امکان را بدهد تا بخش های خاص مورد 
علاقه مخاطب را شناسایی کنند و تبلیغات را بر اساس نیازهای 
آن ها تنظیم نمایند. این نه تنها حوزه نفوذ  تبلیغات را افزایش 
می دهد ، بلکه اثربخشی آن را نیز ارتقا می بخشد و در نتیجه 
نرخ تبدیل بالاتر و درآمد بیشتری برای پادکستر به همراه دارد.
علاوه بر این، هوش مصنوعی می تواند برای خودکارســازی 
قرار دادن تبلیغات در قسمت پادکست مورد استفاده قرار گیرد. 
این کار باعث می شــود که پادکستر ها راحت تر تبلیغات را در 
محتوای خود بگنجانند بدون اینکه جریان تولید محتوای آنها  

مختل شود.
  روش دیگــری کــه هوش مصنوعی بر درآمد پادکســترها 
تأثیــر می گذارد، ارائــه داده ها و تجزیــه و تحلیل رفتار و 
 اولویت های شــنوندگان است. از این اطلاعات می توان برای 
 اطلاع رسانی استراتژی های کسب درآمد و تبلیغات استفاده کرد و به 
پادکست ها کمک می کند تا مخاطبان خود را بهتر درک نمایندو 
محتــوای خود را به طور مؤثرتری هــدف قرار دهند.به طور 
کلی، هوش مصنوعی چشــم انداز کسب درآمد از پادکست ها 
را با تســهیل و کارآمدتر کردن پادکست ها برای کسب درآمد 
از محتوای خود و دستیابی به مخاطبان هدف تغییر می دهد از 
طریق تبلیغات هدفمند وخودکار کردن قرار دادن تبلیغات، یا 
ارائه داده ها و چشم اندازهای  ارزشمند و.. هوش مصنوعی به 
پادکستر ها کمک می کند تا مخاطبان خود را افزایش دهند و از 

محتوای خود درآمد بیشتری کسب کنند.
 اخلاق و معایب احتمالی تکیه بر هوش مصنوعی در ایجاد 

پادکست
  در حالی کــه هوش مصنوعی این ظرفیت را دارد که فرآیند 
ایجاد پادکست را متحول کند و مزایای زیادی به همراه داشته 
باشد، برخی ملاحظات اخلاقی و عملی نیز وجود دارد که باید 
در نظر گرفته شوند. یکی از بزرگترین نگرانی ها در مورد تکیه 
بر هوش مصنوعی در ایجاد پادکســت، احتمال از دست دادن 

کنترل و مدیریت است.

گروه فناوری // مدل مد را هم باید به فهرست 
مشاغلی که با اوج گرفتن هوش مصنوعی تهدید 
می شوند، اضافه کرد چرا که شرکت های فعال و 
تولیدکننده ها صف  کشیده اند تا از این فناوری 
جنجالی و بحث برانگیز در تبلیغاتشان استفاده 
کنند؛ حرکتی که به نظر می رسد حداقل برای 
یک نام  آشــنا در صنعت مد، سود بی سابقه ای 

دارد.
   مارک اســپانیایی »منگــو« )Mango( یکی از 
اولین هایی بود هوش مصنوعی را در تبلیغاتش به 
نمایش گذاشــت و درست چند روز بعد، بالاترین 
ســطح درآمد در چهار دهه را به دست آورد .تونی 
روئیز، مدیرعامل منگو گفت: مسئله تولید محتوای 
سریع تر است.این شــرکت کارزار دیگری را برای 
جلب نوجوانان ایجاد کــرد و روئیز گفت که این 
شرکت قصد دارد در آینده، برای همه مجموعه هایش 

از مدل های غیرواقعی استفاده کند.
   منگو یکی از شــرکت هایی است که در صنعت 
۲.۵ تریلیــون دلاری تبلیغات، هنجــار و قاعده 
 ،)Nike( جدیدی ایجاد می کند. بلومبرگ از نایکی
لویی ویتون )Louis Vuitton( و لوی اســتراوس 
)Levi Strauss & Co( به عنوان برخی دیگر از 

نام های بزرگ تجارت پوشاک که اکنون این ایده را 
پذیرفته اند، نام برد.بر اساس این گزارش مدل های 
هوش مصنوعی کم هزینه ترند؛ مثلا وقتی دســتمزد 
یک مدل واقعی حدودا ۳۵ دلار در ســاعت است 
یک آژانس سازنده محتوا با هوش مصنوعی برای 
استفاده از مدل هایش ممکن است ماهانه ۲۹ دلار 

طلب کند.
   در مقابل، برخی کارشناســان استدلال می کنند 
که هوش مصنوعی علی رغم واکنش  منفی ســایر 
طراحان که هوش مصنوعــی را در برخی مراحل 
به خدمت گرفته انــد، می تواند به فرایند طراحی و 
نوآوری کمک کند.به گفته نشــریه مد »گلاسی« 
)Glossy(، منگو ســال ها است که روی فناوری 
نســل جدید ســرمایه گذاری کرده و پلتفرم های 
یادگیری ماشینی را توسعه داده است تا در جنبه های 
مختلف شرکت از آن استفاده کند و بازده را افزایش 
دهد.جوردی الکس مورنو، مدیر ارشــد اطلاعات 
فناوری منگو، در مقابل انتقادها به بلومبرگ گفت 
که منگو برای دو برابر کردن نیروی کار فعلی خود 
برنامه های کوتاه مدتی دارد، زیــرا در نظر دارد تا 
پایان سال آینده، بیش از ۳0 فروشگاه جدید افتتاح 
کند.مورنو به فایننشــال تایمز گفت: این یک مثال 

عالی از همکاری بین هوش انســانی دست ساز و 
هوش دیجیتال است. هوش مصنوعی باید به عنوان 
یک همکار عمل کند تا توانمندی  و خلاقیت های 
کارکنان ما را تقویت و کارهای تکراری را تسریع 
کند تا تیم ها برای کارهای باارزش زمان بیشــتری 
داشته باشند.مارکو دی وینچنزو، مدیر خلاق مارک 
لوکس ایتالیایی اترو )Etro(  در به کارگیری هوش 
مصنوعی در تجارت مد بســیار مشتاق ظاهر شد. 
او از ابــزار جدید برای ســاخت تصاویری برای 
کارزار تبلیغاتی این مارک اســتفاده کرد که مدل ها 
را در مناظر باورنکردنی که انگار مســتقیما از یک 
فیلــم علمی تخیلی آمده بودند، نشــان می داد.دی 
وینچنزو به فایننشال تایمز گفت: از دیدگاه خلاقانه، 

شگفت انگیز بود.
    اگرچه تاکید کرد که لمس انســانی هنوز جنبه 
مهمی از فرایند خلق اســت: این واقعیت را اصلاح 
می کند، اما این همان چیزی است که هر فرد خلاق 
سعی می کند انجام دهد. وظیفه ما این است که هر 
روز از واقعیت فرار و آزمایش کنیم. گاهی اوقات 
واقعیت کافی نیست.او افزود: هوش مصنوعی فقط 
یک روش جدید برای بیان خلاقیت است. چرا از 

آن استفاده نکنیم؟

مدل های هوش مصنوعی وارد دنیای مد شدند 

Shahedhashemi    @gmail.com0

      ترجمه و تنظیم : شاهد هاشمی زاده 
دانش آموخته دانشگاه علامه طباطبایی 
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اجتماعی

کمبود ۱۲ هزار پزشک در کشور
 گروه اجتماعی// سخنگوی کمیسیون بهداشت 
مجلــس گفت: برخی درمانگاه هــا به دلیل نبود 
پزشک پس از ۴0 ســال تعطیل شده اند.سلمان 
اســحاقی با انتقاد از کمبود ۱۲ هزار پزشک در 
کشــور، گفت: در تبصره ۲ ماده ۳8 قانون آیین 
نامه داخلی مجلس مصوب 7 اســفندماه ۱۳۹۹ 
اختیــار لازم به کمیســیون بهداشــت در مورد 
آموزش پزشــکی و مراکز پژوهشی و تحقیقاتی 
داده شده بنابراین می توانیم بگوییم که کمیسیون 
بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی مرجع 
ذی صلاح برای بررســی چالش ها و رفع موانع 
تربیت ۱۲ هزار کمبود پزشــک در کشور است.

وی بــا انتقاد از این که برخی درمانگاه ها پس از 
۴0 ســال به دلیل نبود پزشک تعطیل شده اند، از 
ورود جدی این کمیســیون به این موضوع خبر 
داد و افزود: ۱۱ هزار دانشــجوی پزشکی امسال 
پذیرش شدند اما 8 ســال طول می کشد که این 
دانشجویان وارد بازار کار شوند؛ بنابراین به دلیل 
بازنشسته شــدن و مهاجرت تعدادی از پزشکان 
به صورت سالانه، ســال آینده به تعداد بیشتری 
پزشک نیاز داریم.به گزارش  مهر، نماینده مردم 
قائنات و زیرکــوه در مجلس دوازدهم ادامه داد: 
به دنبال بررســی این موضوع در کمیسیون برای 
جبران کمبود پزشــک هســتیم و به خاطر این 
کــه آیین نامه داخلی مجلس در شــرح وظایف 
کمیســیون ها این مأموریت را به کمیسیون های 
بهداشــت و درمان و آموزش واگذار کرده است، 
بنابراین به طور قطع تلاش خواهیم کرد در جریان 
بودجه ســال ۱۴0۴ این مهم را همزمان پیگیری 
 کنیم تا بتوانیم ضمن رفع موانع سد راه، کمبودها را 

جبران کنیم.

خبر

آگهی حصر وراثت
خانم مریم منفرد فرزند احمد دارای شــماره ملی 4709978808 به شــرح دادخواست به کلاسه-از این شــورا درخواست گواهی حصروراثت نموده و 
 چنین توضیح داده که شادروان احمد منفرد فرزند عبدالله به شماره ملی 4709899071 در تاریخ 1387/07/03 در اقامتگاه دائمی خود در گذشته و ورثه 

حین الفوت او منحصر است به:
1- محمدامین منفرد فرزند احمد به شماره ملی 4709980063 نسبت  ) پسر متوفی(

2- محمود منفرد فرزند احمد به شماره ملی 4700027800 نسبت  ) پسر متوفی(
3- سعید منفرد فرزند احمد به شماره ملی 4700077573 نسبت  ) پسر متوفی(
4- مریم منفرد فرزند احمد به شماره ملی 4709978808 نسبت  ) دختر متوفی(

5- فاطمه منفرد فرزند احمد به شماره ملی 4700002255 نسبت  ) دختر متوفی(
6- عایشه قاسم پور فرزند محمد به شماره ملی 4709907471 نسبت  ) همسر متوفی(

7-عبدالله منفرد فرزند قاسم به شماره ملی 4709752494 نسبت  ) پدر متوفی(
8-زلیخا دریانورد فرزند علی به شماره ملی 4709741808 نسبت  ) مادر متوفی(

اسامی وراث به این شورا اعلام گردیده و غیر از افراد فوق وارث دیگری ندارد
اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور را در یک نوبت آگهی می نماید تا هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر آگهی ظرف یک 

ماه به این شورا تقدیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.

وخودروهای  دستفروشــان   // اختصاصــی  گزارش 
میوه فروش معضلی که هر روز خود را بیشتر و پررنگ تر 

در سطح شهر بندرعباس نشان می دهد.
 از ســمت غرب بندرعباس که وارد شــهر می شــویم )حدود 
دویســت متر بعد از اســکله باهنر( خودروهــای میوه فروش 
خودنمایی می کنند و در گوشــه خیابان پارک کرده و به کسب 
و کار می پردازند. کســب و کاری که »ترافیک ســنگین« برای 
شــهروندان یکی از ثمرات آن اســت. این قســمت از شهر، تا 
نزدیکی های ســورو توقف خودروهای میوه فروش ادامه دارد 
و در هر قســمتی که این خودروها هستند ترافیک نیز سنگین 
بوده و عبور و مرور خودروهــا به کندی صورت می پذیرد. از 
بلوار پاسداران به سمت ساحل می آییم. تا قبل از رسیدن به بازار 
ماهی فروشان، گاهی خودروهای دست فروشی در ضلع شمالی 
خیابان متوقف هستند اما روبروی این بازار و در شمال خیابان، 
باز خودروهای میوه فروش بخش زیادی از خیابان را به اشغال 
خود در آورده اند. در این قسمت از شهر، خودروهای میوه فروش 
در گوشه خیابان متوقف نیستند و بخش زیادی از خیابان را به 
اشغال خود درآورده و حضور ماهی فروشان در این بخش شهر 
نیز ترافیک را معمولا ســنگین کرده است. از این بخش از بلوار 
ساحلی که عبور می کنیم، پشت فرمانداری تا بوستان غدیر هر از 
گاهی خودروهای میوه فروش دیده می شود. البته در این بخش 
همیشــه خودروها نیستند و در بعضی مواقع مانند زمان فروش 
پســته خام یا هندوانه، این خودروها دیده می شوند. بلوار شهدا 
یکی دیگر از مســیرهای اصلی توقف خودروهای میوه فروش 
است. از میدان شــهدا )یادبود( به سمت شمال که می رویم بعد 
از تقاطع بلوار سیدجمال الدین اسدآبادی، آرام آرام خودروهای 
میوه فروش و حتی دستفروشان در گوشه خیابان دیده می شوند. 
حضور میوه فروشان بعد از روگذر پررنگ تر می شود و به همین 

دلیل ترافیک نیز به دنبال این حضور، سنگین تر است.
 از این بلوار وارد بلوار شــهیدرجایی می شــویم. جایی که در 
ابتدای ورود به بلوار فکر می کنیم وارد میدان تره بار بندرعباس 

شده ایم چرا که حضور میوه فروشــان به اندازه ای زیاد است که 
از پنج خط موجــود برای تردد خودروها در این بلوار عریض، 
تنها دو خط قابل اســتفاده است و مابقی توسط میوه فروشان یا 
خودروهایی که برای خرید میوه متوقف هستند بسته شده است. 
بلوار جمهوری اسلامی نیز از حضور میوه فروشان در امان نبوده 
و در بخش هایی مانند امیرآباد، پل خواجو، سه راه برق تا چهارراه 
بیمارستان شهید محمدی در اختیار این میوه فروشان قرار دارد. 
بلوار امام حسین)ع(، خیابان شهدای خلیج فارس، انتهای بلوار 
امام خمینی)ره(، بلوار علی ابن ابیطالب)ع( و بلوار بوموسی نیز از 
حضور میوه فروشان در امان نبوده و در بخش هایی از این بلوارها 
و خیابان ها نیز در تصرف این قشــر قرار دارد. آنچه باعث شده 
هر روز بر تعداد این میوه فروشان افزوده شود آزادی عمل، عدم 
برخورد قاطع و ســود بالای این کار است اما برای شهروندان 

دردســرهای زیادی بــه همراه دارد. اولیــن نتیجه حضور این 
میوه فروشان با این وضعیت در سطح شهر، زشت بودن سیمای 
شهر است. شهر بندرعباس یکی از شهرهایی است که در فصل 
پاییز و زمســتان که اکثر نقاط کشور را برف و باران و سرما فرا 
می گیرد، آب و هوایی بهاری داشــته و گردشگران زیادی را به 
خود جذب می کند و وجود این میوه فروشان به صورت پراکنده 
در سطح شهر زیبنده پایتخت اقتصادی کشور نیست و برای اینکه  

چهره شهر مناسب شود باید این وضعیت ساماندهی شود.
 دلیل بعدی که حضور میوه فروشان در سطح شهر باید ساماندهی 
شــود این است که حضور آنها ترافیک زاست. در هر نقطه ای از 
شهر که میوه فروشی حضور دارد، ترافیک در آن نقطه نیز سنگین 
اســت و تردد خودروها به کندی انجام می شود چرا که فرهنگ 
رانندگی ما نیز در ســطح مناسبی قرار ندارد. ما رانندگان علاقه 

بسیار زیادی به پارک دوبل داریم و در هر نقطه ای که بتوانیم پارک 
دوبل می کنیم حتی اگر چند متر جلوتر فضای پارک مناسبی نیز 
وجود داشته باشــد اما ترجیح می دهند که دوبله پارک کرده و 
خرید خود را انجام دهند. در برخی موارد نیز حتی راننده به خود 
زحمت پیاده شدن را هم نمی دهد و درون ماشین می نشیند و در 
همان حالت پارک دوبل، خرید می کنند و برایشان هم مهم نیست 
که توقف آنها تردد خودروهای دیگر را ســخت کرده و ترافیک 
سنگینی را به وجود آورده است. کثیفی خیابان یکی دیگر از نتایج 
حضور این میوه فروشــان در سطح شهر می باشد. هر نقطه ای از 
شهر که محل دستفروشان است، به دلیل اینکه ضایعات خود را 
روی زمین می ریزند دور و اطراف آنها نیز کثیف است و زحمت 
تمیز کردن آن بر عهده پاکبانان می باشــد. در گذشته شهرداری 
بندرعباس درصدد ساماندهی این میوه فروشان بوده و اقداماتی 
نیز انجام داده است اما همکاری لازم از سوی میوه فروشان دیده 
 نمی شــود و نتیجه، آن شــده که اکنون در سطح شهر می بینیم.

 اکنون دیگر وضعیت به گونه ایست که ساماندهی این خودروها 
به سادگی انجام نمی شود زیرا تعداد این میوه فروشان هر روز در 
حال افزایش بوده و کنترل کردن آنها نیز ســخت شده است اما 
مردم هم انتظار دارند که این میوه فروشان ساماندهی شده و چهره 
شهر زیباتر شود. این میوه فروشان که هیچ عوارض و مالیاتی از 
کسب و کار خود پرداخت نمی کنند و تنها باعث کثیفی و زشتی 
شهر شده اند به همین دلیل ساماندهی آنها در شرایط کنونی بسیار 
مهم است.  با خنک شدن هوا مسافران زیادی از استان های دیگر 
به هرمزگان و به ویژه شهر بندرعباس سفر می کنند. در این بین 
نیز هستند افرادی که از شهر خود محصولاتی را برای فروش به 
بندرعباس می آورند و بــا توجه به عدم نظارت بر خودروهای 
دستفروش در پایتخت اقتصادی کشور، آنها نیز اقدام به عرضه 
محصولات خود می کنند. حتی محصولاتی که باید تحت نظارت 

باشد تا سلامت آنها به خطر نیافتد. 
حتی با این شــرایط و به دلیل عدم نظارت از سوی مسئولان، 
ســلامت شهروندان به خطر می افتد و تاکنون نیز اقدامات انجام 
شده گره گشا نبوده است. شهروندان انتظار دارند این دستفروشان 
و میوه فروشان در شهر ساماندهی شده و وضعیت این کلانشهر از 

این حالت خارج شود و بهبود یابد. 

نگاهی به وضعیت دستفروشان بندرعباس 

میوه  فروشان بی  سامان 

دانستنی های حقوقی

  حقوق فرد بیمه شده ای که دچار حادثه شده چیست؟ 
  در صــورت بــروز حادثه در حین کار طبــق ماده ۶۰ قانــون تأمین اجتماعی، 
 ســازمان موظف بــه ارائه خدمــات درمانی فوری و مناســب به فــرد حادثه

 دیده است. 
همچنین در صورت ازکارافتادگی جزئی یا کلی، ســازمان تأمین اجتماعی غرامت 
و مســتمری های لازم را برای وی در نظر می گیرد. در صورتی که حادثه به فوت 
بیمه شده منجر شود، افراد واجد شرایط تحت تکفل وی نیز می توانند از مستمری 

بازماندگان بهره مند شوند.
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گروه اجتماعی// معاون بهداشــت وزارت بهداشت و درمان گفت: آمار 
 سقط جنین قابل اســتناد نیســت و حتی یک مورد سقط جنین نیز

 زیاد است. 
 علیرضا رئیســی درباره وضعیت ســقط جنین و برنامه های وزارت بهداشــت 
برای کنترل این پدیده گفت: در مبحث آمار ســقط جنین مطالعات زیادی انجام 
شده است. آمار رســمی در این زمینه وجود ندارد، آماری که در دست است با 
روش های آماری مدل سازی شده و این اعداد نسبت به گستردگی موضوع خیلی 
متفاوت اســت. بر اساس آمار غیر رسمی بین ۳0 تا ۶00 هزار آمار سقط جنین 

داریم که این آمار قابل استناد نیست.

وی ادامه داد: این آمار پراکنده به دلیل جامعه آماری گسترده است. به طور کلی 
کسانی که سقط انجام می دهند به دلیل غیرقانونی بودن و حرام بودن آن از گفتن 

این موضوع ابا دارند.
معاون وزیر بهداشــت با بیان اینکه پرداختن به این اعداد و ارقام به هیچ عنوان 
کافی نیســت گفت: به نظر من حتی یک مورد ســقط جنین نیز زیاد اســت. ما 
 باید به ایــن بپردازیم که چه عاملی موجب تقاضای ســقط جنین در کشــور

 شده است.
رئیســی در مورد وظایف وزارت بهداشــت گفت: ابتدا همه باید بدانند جوانی 

جمعیت، یک وظیفه جمعی محسوب می شود و همه باید پای کار آن باشند.
وی افزود: اگر تصور شــود کنترل ســقط فقط وظیفه وزارت بهداشــت است، 
ایــن تفکر موجب باخــت ما در این موضــوع خواهد شــد. مباحث مختلفی 

 اعــم از اقتصاد، مســکن، بیکاری و امنیــت وجود دارد کــه موجب افزایش
 سقط جنین می شود.

معاون بهداشت وزارت بهداشت گفت: راجع به وزارت بهداشت باید توجه داشت 
که ما تکالیفی را بر عهده داریم و این تکالیف بین معاونت ها تقسیم شده و ارزیابی 

می شود.
وی ادامه داد: جلســات به طور منظم برگزار شده است؛ و همچنین مرکز جوانی 

جمعیت وزارتخانه بسیار فعال عمل کرده است.
بــه گزارش قــدس آنلایــن، رئیســی در پایان خاطر نشــان کــرد: جناب 
وزیــر از تاریخــی که شــروع به کار کــرد، ایــن موضــوع را اولویت قرار 
 داده اســت و به همه دانشــگاه ها ابلاغ و خوشــبختانه فعالیت هــای زیادی

 در حال انجام است.

آمار سقط جنین قابل استناد نیستآمار سقط جنین قابل استناد نیست

اجتماعــی// خرابی دســتگاه   گــروه 
ام آر آی میناب و بیمارستان صاحب الزمان 
فعالیت روزه  چنــد  توقف  و   بندرعباس 
 ام آر آی در بیمارســتان خلیــج فارس 
 هرمزگان ســبب شــده تا نوبت گیری 
 ام آر آی در هرمــزگان بــه چنــد ماه

 برسد.
 ام آر آی ابزاری تشخیصی است که بسیاری 
از پزشــکان بخصوص در حــوزه دردهای 
ستون فقرات و استخوان و مشکلات مغزی و 
.... از آن برای درک بهتر مشکل بیمار استفاده 

می کنند.
هرمــزگان که از نظــر زیرســاخت های 
 بهداشــتی و درمان با مشــکلات اساســی

 روبه رو اســت، حالا در چند هفته اخیر با 
مشــکل حادتر کمبود ام آر آی مواجه شده 
است به طوری که نوبت گیری از دستگاههای 
 ام آر آی موجــود در بندرعباس به چند ماه

 رسیده است.
 میناب ام آر آی داشــت اما خراب 

شده است
برای بهبود وضعیت درمانی مردم در شــرق 
هرمزگان، میناب به دستگاه ام آر آی مجهز 
شــد و این دســتگاه به خوبی پاسخگوی 
نیازهای مردم شــرق هرمزگان از میناب تا 
جاسک و حتی نیازهای اهالی جنوب استان 
کرمــان بود اما چند هفته ای اســت که این 
دستگاه خراب شده و بیماران شرق هرمزگان 
و جنوب کرمان برای دریافت ام آر آی راهی 

بندرعباس می شوند.
 ام آر آی بیمارســتان خلیج فارس 

به مدار بازگشت
ام آر آی بیمارســتان خلیج فارس که حدود 
دو هفته ای خــراب بود، از هفته گذشــته 
دوباره وارد مدار خدمت دهی شــده اســت 
و بــه گفته دکتر مومنی مدیــر درمان تأمین 
اجتماعــی هرمزگان، مشــکل به ســرعت 
 رفع شــد تا مــردم بتوانند از این دســتگاه

 بهره مند شوند.
وی دلیل خرابی دستگاه را نیز فشار سنگین 
ناشــی از کار زیاد عنوان کرد و بیان داشت: 
با این حال به سرعت ایراد دستگاه رفع شد 
تا با توجه به کمبود موجود در استان بتوانیم 

پاسخگوی نیاز مردم باشیم.

 در تلاش برای حل مشکل ام آر آی 
میناب هستیم

پژمان شاهرخی سرپرســت دانشگاه علوم 
پزشکی هرمزگان در گفت و گو با خبرنگار 
فارس در بندرعباس با تأیید خرابی دستگاه 
 ام آر آی شهرســتان مینــاب، اظهــار کرد: 
  ام آر آی بیمارســتان شــهید محمــدی و

 ام آر آی قشــم اکنــون در بخش دولتی در 
محدوده مرکز استان فعال هستند و در تلاشیم 
تا ام آر آی میناب نیز سریعتر تعمیر شود.به 
گفته وی، میزان تجویز ام آر آی در اســتان 
نیز بالاست و لذا با توجه به محدودیت تعداد 
 دستگاهها، شاهد افزایش صف در نوبت دهی

 هستیم.
نیازمند  داشت:  عنوان  همچنین  شــاهرخی 
به کمک بخش خصوصــی در حوزه درمان 
در هرمزگان هســتیم که با پوشش بیمه ای 
بتوانند ســطح ارائه خدمات را ارتقا دهند و 
در عین حال به کمک بخش دولتی در حوزه 
درمان بیایند و ما در این زمینه آمادگی کامل 
 برای همکاری با ســرمایه گذاران در تمامی 

بخش ها هستیم.
 لزوم تجهیز بیمارستان های جدید 

به تجهیزات روز
هرمزگان استان محرومی به لحاظ زیرساخت 
های درمانی اســت و امید می رود تا با بهره 
برداری از بیمارستان دوم میناب، بیمارستان 
۵۳۱ تخت خوابی بندرعباس و بیمارســتان 
ســتاره خلیج فارس در یک ســال آینده 

 شــاهد بهبود زیرســاخت ها در این زمینه
 باشیم. 

البته این بیمارســتان هــای جدید به نیروی 
درمانی و تجهیزات نیاز دارند و می بایست از 
هم اکنون به فکر تجهیز انسانی و سخت افزاری 
 آنها بود تا بیشترین کارآیی را در زمان افتتاح 

داشته باشند.
همچنین بیمارســتان ۱۱0 تختخوابی ارتش 
جمهــوری اســلامی ایران کــه چند ماهی 
اســت در بندرعباس به بهره برداری رسیده 
به تجهیــز هر چه بیشــتری نیــاز دارد تا 
 بتواند ســطح ارائه خدمات را در این استان

 ارتقا دهد.
 نگرانی هرمزگانی ها و ســفرهای 

درمانی
هنوز بخشــی از مردم اســتان برای درمان 
دست به سفرهای درمانی می زنند و ترجیح 
شان این است که عمل جراحی و یا خدمت 
درمانی خود را از شــیراز، یــزد و یا تهران 
دریافت کنند که مستلزم هزینه بالایی است 
و زمان زیادی از آنها می گیرد و بدون شک 
اگر خدمات مناســب و متوازنی در اســتان 
ارائه شود، ترجیح مردم آن است تا در استان 
خودشــان عمل جراحی کننــد و لذا چاره 
اندیشی برای بهبود وضعیت درمانی هرمزگان 

ضروری است.
در عین حال دهها صنعت کلیدی در هرمزگان 
وجود دارند کــه کارگران و کارکنان آنان به 
خدمات بهداشــتی و درمانی نیــاز دارند و 
مدیریت عالی اســتان می بایست از آنها در 
قالب مســئولیت اجتماعی، کمک به تامین 

تجهیزات درمانی را مطالبه کند.

گرفتاری هرمزگانی ها با کمبود ام آر آی

محمود مصلح
 رئیس شورای حل اختلاف کوشنکار شهرستان پارسیان

گروه اجتماعی// سردار حسین معروفی معاون هماهنگ کننده سازمان 
بسیج مستضعفان در نخستین رویداد ملی نفس، با بیان اینکه تعداد مراکز 
نفس تا ســال ۱۴0۴ باید به هزار مرکز افزایش یابد، گفت: سقط جنین از 

ترفندهای دشمن برای مقابله با مردم است.
وی از اینکــه مراکــز نفــس از ترفند راهبردی دشــمن بــرای جلوگیری از 

افزایــش جمعیت جلوگیری می کنند و با این دشــمنان می جنگند، تشــکر کرد 
 و گفــت: نگاه مــا در خدمات دهی به مردم، نه سیاســی و نه قومی و نه مذهبی 

است.
به گزارش ایران؛ وی افزود: موضوع سقط از ترفندهای دشمن برای مقابله با مردم 
و عرصه جهاد اســت و اصل آن مقابله با دشمن وجلوگیری از پیر شدن و تهدید 
نسل ایرانی است. ســردار معروفی گفت:  خطرناک ترین چیز عادی سازی کردن 

سقط و شکستن قبح آن است.

هشدار شیب تند سالمندی

 نادر ناصری

قوه قضائیه 
دادگستری جمهور ی اسلامی ایران
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بی توجهی رانندگان به جلو؛ عامل 4۵ درصد 
تصادفات است

 گروه حوادث// جانشــین پلیس راهــور فرماندهی انتظامی 
کشــور علت ۴۵ درصد تصادفات در کشور را بی توجهی به جلو 
اعلام کرد.سردار حسن مؤمنی با بیان اینکه  ۵۵ درصد تصادفات 
کشور در هشت استان رخ می دهد که خراسان جنوبی یکی از این 
استان هاســت، گفت: در تصادفات سه عامل راه، خودرو و انسان 
دخیل هستند که معتقدیم عوامل انسانی بیشترین اثر را در تصادفات 
دارد. ســال گذشته توجه نکردن راننده خودرو به جلو، عامل ۴0 
درصد تصادفات بود؛ در خراسان جنوبی هم ۵0 درصد تصادفات 
به دلیل بی توجهی راننده خودرو به جلو رخ داده است.جانشــین 
پلیس راهور فراجا با اشــاره به اینکه ۴۵ درصد تصادفات در ۶ 
ماه نخســت سال جاری  به دلیل توجه نکردن راننده به جلو بوده  
است، گفت: این موضوع به عامل انسانی برمی گردد که بخش قابل 
توجهی به دلیل اســتفاده از تلفن همراه اســت. به گزارش ایران،  
برای پیشــگیری از تصادفات دو نوع اقدام سلبی و ایجابی را باید 
در دســتور کار قرار دهیم، اقدامات سلبی بحث اعمال مقررات و 
برخورد با رانندگان و تصادفات حادثه ساز است و اقدامات ایجابی 

هم به مسأله فرهنگ سازی برمی گردد.
 توقیف شناور حامل سوخت قاچاق 

در خلیج فارس 
  گروه حوادث// دادستان مرکز استان هرمزگان از توقیف شناور 
حامل ۶00 هزار لیتر ســوخت قاچاق در آب های خلیج فارس 
خبر داد.  عارف اکبری دادســتان مرکز استان هرمزگان از کشف 
حدود ۶00 هزار لیتر سوخت قاچاق از یک فروند لنج در آب های 
خلیج فارس خبر داد و گفت: قاچاقچیان قصد داشتند سوخت های 
قاچاق را به یکی از کشور های حوزه خلیج فارس منتقل کنند که 
خوشبختانه این محموله با رصد اطلاعاتی و در عملیات منسجم 
مأمورین دریابانی شناسایی و توقیف شد.  اکبری همچنین با اشاره 
به دستگیری ۱۴ نفر از قاچاقچیان سوخت در این رابطه اظهار کرد: 
برای متهمین پرونده قضایی تشــکیل شده است و رسیدگی به این 
پرونده در حال انجام است.دادستان مرکز استان هرمزگان تصریح 
کرد: سوخت های کشف شده از این شــناور طبق روال قانونی با 
دستور قضایی تحویل شرکت توزیع و پخش فرآورده های نفتی شده 
و به چرخه توزیع قانونی برمی گردد.به گزارش باشگاه خبرنگاران 
جوان، وی تأکید کرد: دستگاه قضایی استان با همکاری ضابطان، 
راهبرد مقابله با قاچاق ســازمان یافته سوخت را با قاطعیت ادامه 
می دهد و در راســتای صیانت از منافع و سرمایه های ملت ایران 

لحظه ای درنگ نخواهد کرد.

 جاده اختصاصی قاچاقچیان سوخت در هرمزگان
 مسدود شد 

 گروه حوادث// رئیس کل دادگستری هرمزگان از 
مسدودسازی جاده اختصاصی قاچاقچیان سوخت در 
کوه های منطقه توکهور و هشــتبندی خبر داد. مجتبی 
قهرمانی گفــت: در پی مطالبات مردمــی و با توجه 
به وقوع حــوادث دلخراش جــاده ای در محور های 
مواصلاتی شرق اســتان که در نتیجه تردد بی ضابطه 
خودرو های قاچاقچیان سوخت منجر به جان باختن 
و مصدومیت تعداد زیادی از هم وطنانمان شده است، 
با تصویب شورای تأمین استان هرمزگان و به دستور 
مقام قضایی، اقدامات ویژه ای به منظور مقابله با قاچاق 
سوخت در حال اجرا است.وی افزود: در همین راستا 
مأموران فراجا موفق شــدند، ضمن اجرای عملیات 
ضربتی در مناطق کوهستانی منطقه توکهور و هشتبندی، 
یکی از جاده های اختصاصی و محل های عبور کاروان 
قاچاقچیان سوخت را که در دل کوهستان و به صورت 
غیرقانونی احداث شده بود، شناسایی کنند.وی افزود: 
در نتیجه این اقدام، جاده مذکور موســوم به جاده یک 
تومنی مسدود شد تا هزینه بیشتری برای سوخت بران 
غیرمجــاز و بر هم زنندگان نظم و امنیت جامعه ایجاد 
شود.به گزارش ایســنا، رئیس کل دادگستری استان 
هرمزگان همچنین با اشــاره به تأکیدات ریاست قوه 
قضاییــه در خصوص لزوم مبارزه بــی امان با پدیده 
قاچاق، تصریح کرد: به منظور حفاظت از امنیت و جان 
و مال مردم در محور های مواصلاتی استان و با هدف 
صیانت از منابع ملی، مقابله با قاچاق سوخت با جدیت 
هرچه بیشــتر تداوم خواهد یافت و دستگاه قضایی با 
 تمام تــوان و بدون اغماض بــا قاچاقچیان برخورد

 خواهد کرد.

حوادث

خبر

خبـر

نرخ جدید جرایم رانندگی

 جریمه استفاده از تلفن همراه در حین رانندگی چقدر است؟ 
بر اساس نرخ جدید جرائم رانندگی، تخلف استفاده از تلفن همراه در حین رانندگی، بسته به میزان سرعت ۱۰۰ و ۴۰۰ هزار تومان است. 

از ۲۳ تیرماه سال جاری، مبالغ جرائم راهنمایی و رانندگی افزایش یافت و پلیس امیدوار است که این مسئله باعث بازدارندگی شده و کاهش تلفات 
تصادفات و افزایش نظم ترافیکی را در پی داشته باشد.بر اساس اعام پلیس راهور، حدود ۴۰ درصد از تصادفات رانندگی به علت عدم توجه کافی 
به جلو رخ می دهد که استفاده از تلفن همراه، یکی از دلایل عمده آن است. صحبت با تلفن همراه، ارسال پیامک و ... از جمله تخلفاتی است که باعث 

حواس پرتی راننده و در نتیجه عدم توجه کافی او به جلو شده و می تواند بسیار خطرناک بوده و تصادفات جبران ناپذیری را رقم بزند. 
در گذشــته این تخلف، ۱۰۰ هزار تومان جریمه داشت اما در جدول جدید جرائم، این تخلف بر اساس میزان سرعت به دو کد جریمه تقسیم شده 

است.
تخلف»استفاده از تلفن همراه یا وسایل ارتباطی مشابه در حین رانندگی در سرعت بیش از ۶۰ کیلومتر« در کانشهرها، مراکز استان ها، جاده های بین 
شهری و مناطق آزاد تجاری - صنعتی ۴۰۰ هزار تومان است. مبلغ جریمه این تخلف در سرعت بالای ۶۰ کیلومتر بر ساعت در سایر شهرها ۳۰۰ 

هزار تومان و در روستاها نیز ۱۵۰ هزار تومان است.
همچنین جریمه تخلف »استفاده از تلفن همراه و سایر وسایل ارتباطی مشابه در حین رانندگی تا سرعت ۶۰ کیلومتر بر ساعت نیز « در کانشهرها، 
مراکز استان ها، جاده های بین شهری و مناطق آزاد تجاری - صنعتی ۱۰۰ هزار تومان است. در سایر شهرها این تخلف ۷۰ هزار تومان و در سایر 

روستاها این تخلف ۳۰ هزار تومان جریمه در پی دارد.

گزارش اختصاصی// اخبــار مربوط به قتل های 
خانوادگی همواره زنگ خطــری برای جامعه ما 
هســتند. یکی از تازه ترین ایــن حوادث، قتل 
»منصوره قدیری جاوید«، خبرنگار ایرنا به دست 

همسرش است.
 این حادثه تلخ؛ بار دیگر میزان افزایش خشــونت و 
نزاع های خانوادگی در جامعه را گوشزد می کند و هم 
چنین نیاز به توجه بیشتر به مسائل روانی و اجتماعی 

را به ما یادآوری می نماید.
سرپرست دادسرای جنایی تهران اعلام کرد که این قتل 
به پلیس گزارش شــده و بلافاصله مأموران به محل 
وقوع جرم اعزام شــدند. قاضی محمد شــهریاری در 
گفت وگو با ایســنا گفت: تیم جنایی به محض ورود به 
خانه با جسد زن جوانی مواجه شدند که به طرز فجیعی 
به قتل رسیده بود. متهم، همسر مقتول، خود را معرفی 
کرده و دلیل قتــل را اختلافات خانوادگی عنوان کرده 

است.
قــوه قضاییه اعلام کرد که منصــوره قدیری جاوید در 
درگیری با همســرش به قتل رسیده و قاتل با ۴ ضربه 
چاقو و ۲ ضربه دمبل ورزشــی او را به قتل رســانده 
اســت. قاتل در توضیح علت ایــن جنایت گفت که 
درگیری و مشاجره آن ها از صبح روز حادثه آغاز شده 
و در نهایت به این فاجعه منجر شده است. همسایگان 
نیز صدای درگیری این زوج را شنیده و متوجه شدند 
که پدر خانواده در حال خارج کردن کیسه های زباله ای 

مشکوک از خانه است.

این خانواده دارای یک فرزند ۱۵ ساله بود که در زمان 
وقوع قتل در خانه حضور داشــت. متأسفانه، قاتل با 
دادن حدود ۱0 قرص خواب آور قصد داشــت فرزند 

خود را نیز به قتل برساند، اما موفق به این کار نشد. 
 این حادثه تلخ، بار دیگر بــه ما یادآوری می کند که 
خشونت و نزاع های خانوادگی می تواند به فاجعه های 
غیرقابل جبرانی منجر شــود. عدم توانایی در مدیریت 
خشــم و اختلافات خانوادگی، یکــی از دلایل اصلی 
بروز چنین حوادثی است. در دنیای امروز، فشارهای 
اجتماعی و اقتصادی به افزایش تنش ها و درگیری ها 

در خانواده ها منجر شود. 
تحقیقات نشان می دهد که بسیاری از افراد در مواجهه 
با مشــکلات خانوادگی، به جای جستجوی کمک و 
مشاوره، به رفتارهای خشونت آمیز روی می آورند. این 
موضوع نه تنها به زندگی افراد آسیب می زند، بلکه بر 
روی ســلامت روانی و اجتماعی جامعه نیز تأثیرگذار 
 است. بنابراین، نیاز به توجه و اقدام جدی در این زمینه

 احســاس می شــود.برای جلوگیــری از بروز چنین 
حوادثــی، آمــوزش مهارت هــای کنترل خشــم و 
مشاوره های خانوادگی بسیار مهم است. یادگیری نحوه 
بیان احساســات و نیازها به صورت مؤثر، مراجعه به 
مشــاوران و روان شناسان، و مدیریت استرس به افراد 
کمک کند تا در شــرایط بحرانی آرامش خود را حفظ 
کنند. همچنین، برگزاری کارگاه های آموزشی در زمینه 
مهارت های ارتباطی و کنترل خشم به کاهش تنش ها و 

درگیری ها در خانواده ها کمک کند.
بسیاری از مشــکلات و سوءتفاهم ها با یک گفتگوی 
ساده حل شــود. آموزش خانواده ها به نحوه برقراری 
ارتبــاط مؤثر و بیان احساســات به کاهش تنش ها و 
درگیری ها کمک کند. همچنین، صبر و تحمل در برابر 
مشکلات و اختلافات به ایجاد یک محیط آرام و سالم 

در خانواده ها منجر شود.
در نهایت، این حادثه تلخ باید زنگ خطری برای جامعه 
باشــد تا به اهمیت صبر، تحمل و گفتگو در خانواده ها 
بیشــتر توجه کنیم و از بروز خشونت جلوگیری کنیم. 
ما باید یاد بگیریم که در مواجهه با مشکلات، به جای 
انتخاب خشونت، به دنبال راه حل های منطقی و انسانی 
باشیم. این تنها راهی است که می تواند به حفظ سلامت 
روانی و اجتماعی جامعه کمک کند و از بروز حوادث 

ختم مشاجره با قتل همسرختم مشاجره با قتل همسر          آناهیتا مطهری نژاد
yahoo.com Motaharinezhad2020 @

آگهي ختم ورشکستگی

اداره تصفیه  امور ورشکستگی استان هرمزگان

محمد شنبه زاده
 رئیس اداره تصفیه امور ورشکستگی استان هرمزگان

 در اجرای ماده 49 قانون اداره تصفیه ورشکستگی و ماده 60 آئین نامه قانون مذکور اعلان 
می گردد: تصفیه امور ورشکستگی شرکت وابل صنعت شرق بشماره ثبت 18276 و شناسه ملی 
10103356772 که حکم توقف شرکت مذکور بموجب دادنامه 9709977611100292 مورخ 

1397/03/28 شعبه دهم دادگاه عمومی حقوقی بندرعباس صادر گردیده با پرداخت صددرصد 
مطالبات تمامی بستانکاران در این اداره خاتمه یافته است.

گروه حوادث// زن جوانی که به عنوان مستخدم در خانه ای 
مشغول به کار بود، با هدف تامین هزینه های جراحی زیبایی 

اقدام به سرقت طلاهای صاحبخانه اقدام کرد. 
زن جوانی که به عنوان مســتخدم در خانه ای مشغول به کار بود، با 
هدف تامین هزینه های جراحی زیبایی اقدام به ســرقت طلاهای 
صاحبخانه اقدام کــرد. زن جوانی به پایــگاه یکم پلیس آگاهی 
مراجعه و اعلام کرد در مدت یک هفته ای که به شــمال کشور سفر 
کرده بود، گردنبند ، شــمش طلا و سه عدد انگشتر به ارزش حدود 
۱0 میلیارد ریال از خانه اش سرقت شده است.با تشکیل پرونده و 

ثبت شکایت تیمی از کارآگاهان پلیس آگاهی به محل جرم اعزام 
شــدند و تحقیقات میدانی را آغاز کردنــد. از آنجا که در ورودی 
خانه آثار شکســتگی نداشت، فرضیه ای مبنی بر آشنا بودن سارق 

مطرح شد.
در ادامه تحقیقات اطلاعاتی، مشــخص شد که مبلغ زیادی از یک 
طلافروشی در غرب تهران به حســاب مستخدم خانه واریز شده 
اســت.کارآگاهان در گام بعدی به تحقیق از صاحب طلافروشی 
پرداختند. او توضیح داد زن جوانی به طلافروشــی مراجعه کرده و 
مدعی شده بود می خواهد مقداری طلا را به دلیل نیاز فوری به پول، 

زیر قیمت بفروشد تا هزینه جراحی زیبایی را تأمین کند.در نهایت، 
تیم پلیس با اقدامات اطلاعاتی مخفیگاه زن مستخدم را شناسایی 
کرد و ماموران پس از هماهنگی با مرجع قضایی، در یک عملیات 
موفق به دستگیری وی شــدند.متهم در جریان تحقیقات اولیه به 
ســرقت طلا از زن جوان اعتراف کرد و گفت در فرصت مناسب، 

کلید خانه را برداشته و از آن کپی کرده بود.
بــه گزارش اعتماد آنلاین؛ در نهایت متهم با صدور قرار قانونی از 
ســوی مرجع قضایی، برای بررســی ابعاد پنهان پرونده در اختیار 

پلیس قرار گرفت و تحقیقات همچنان ادامه دارد.

زن مستخدم برای جراحی زیبایی، طلاهای صاحبخانه را دزدید 

گروه حــوادث// معاون اجتماعی پلیس 
راهــور فراجا گفت: پــارک خودرو در 
پیاده رو یا مقابل درب منازل بیشــترین 
شکایت مردم به ســامانه پلیس راهور 

است. 
سرهنگ سیروس حســن زاده در گفت وگو با 
ایسنا گفت:در راستای ایجاد بسترهای ارتباطی 
گســترده تر و تسهیل در ارائه خدمات به مردم، 
پلیس راهور فراجا با راه اندازی ســامانه ای در 
 ،@prahvar۱۲۰ پیام رسان سروش به نشانی
امکان گزارش دهی مستقیم و ارتباط نزدیک تر 
مردم با پلیس را فراهم کرده اســت. این سامانه 
بــا هدف دریافت نظــرات، گزارش ها و اعلام 
تخلفات طراحی شده تا مردم بتوانند به راحتی 

با پلیس در تماس باشــند.وی افــزود: از این 
طریق، تمامی گزارشات مردمی شامل ایده ها، 
پیشنهادها، تخلفات رانندگی، وضعیت ترافیک و 
درخواست های رسیدگی به مشکلات ترافیکی 
به صورت لحظه ای دریافت می شــود. پس از 
 بررسی فوری هر گزارش، اقدامات لازم انجام 
خواهد شد.معاون اجتماعی پلیس راهور فراجا 
در پاسخ به این پرسش که بیشترین گزارشات 
مردم مربوط به کدام تخلف اســت؛ ادامه داد: تا 
این لحظه، بیشترین گزارشات و درخواست ها 
که از سوی مردم به ویژه پایتخت نشینان به این 
بستر ارســال شده، شــامل تخلفات مرتبط با 
پارک خودروهــا در پیاده روها، پارک جلوی 
درب منازل و یــا حرکت خودروها در خلاف 

جهت مسیر اســت.به گزارش ایسنا، حسن زاده 
گفــت: هدف از راه اندازی این ســامانه، جلب 
رضایت مندی بیشــتر مــردم و کاهش موانع 
ارتباطی اســت تا بتوانیم با دریافت نظرات و 
پیشنهادهای مردمی، کیفیت ارائه خدمات پلیس 

راهور را بهبود بخشــیم و پاسخگوی نیازهای 
جامعه باشیم. پلیس راهور به صورت مستمر و با 
بهره گیری از این اطلاعات، اقداماتی برای کاهش 
این تخلفات و ارتقای ایمنی معابر درون شهری و 

برون شهری را انجام می دهد.

پارک خودرو؛ بیشترین شکایت مردم به پلیس راهور پارک خودرو؛ بیشترین شکایت مردم به پلیس راهور 
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فروردین :
به تازگی دچار شکست عشقی شده اید، بهتر است 
بیشتر برای کنارآمدن با احساساتتان وقت بگذارید 
تــا بتوانید از پس چالش پیش آمده بــر بیایید تا بتوانید باانرژی 
بیشــتری به زندگی تان ادامه دهید.به دوســتی های گذشته خود 
برنگردید و به دنبال ایجاد ارتباط با آدم های جدید باشید تا بتوانید 

زندگی بهتری را تجربه کنید.
  اردیبهشت :

این روزها انرژی منفی بر شــما غلبه کرده است؛ 
بهتر اســت که انرژی های منفی را کنار بگذارید و 
انرژی های مثبــت را جایگزین آن کنید.به دنبال 
تأییدشدن از طرف دیگران نباشید و همان طور که باب میل شما 
است زندگی کنید.این روزها اتفاقات خوبی در زندگی شما می افتد 
که باعث خوشحال شــدن خود و اطرافیانتان می شود. اگر قصد 
خروج از کشــور دارید؛ بهتر است به دنبال بالابردن سطح علمی 

خود باشید تا بتوانید زندگی بهتری را تجربه کنید.
  خرداد :

اگر در زندگی زناشــویی دچار مشکل شده اید؛ 
بهتر اســت پیش یک مشاور بروید و از او کمک 
بخواهید؛ زیرا در برخی از روابط نیاز به کمک نفر 
سوم و یک فرد متخصص اســت.این روزها زمان خود را وقف 
اطرافیانتان کرده اید؛ بهتر است کمی خود و اهدافتان را در اولویت 
قرار دهید تا هرچه زودتر به آنچه که دلخواهتان اســت؛ برسید. 
ورزش کردن به افزایش روحیه و انرژی شما کمک می کند؛ پس آن 

را در اولویت زندگی تان قرار دهید.

  تیر :
شما دارای یک قدرت مدیریت بی نظیر هستید و 
اطرافیانتان به این واقعیت شما اعتماد کامل دارند.
فرصت های بسیار خوبی برای به دست آوردن موفقیت های مالی 
دارید و شــانس ترقی در زندگی شما بسیار بالاست.در مورد 
معاملات پر ریسک، بهتر است با افراد حرفه ای مشورت کنید و 

از نکات آنها استفاده کنید.
 مرداد :

توانایی پیوســته شما در مقابل مشکلات، شما 
را به ســرعت از چالش ها عبور خواهد داد.اگر 
توانایی مدیریت زندگی فعلی خود را داشــته 
باشید، بدون شک رویدادهای فوق العاده ای برایتان رخ خواهد 
داد.وقت بیشــتری برای خود و خانواده تان اختصاص دهید و 

زندگی را با شرایط کنونی تطبیق دهید.
 شهریور :

این روزها بهتر اســت بیشتر تفکر کنید و قبل 
از هر تصمیمی، تمام جوانــب موضوع را در 
نظــر بگیرید.تصمیم هایی بگیرید که زندگی را 
برایتان آسان تر کند و افکار منفی را رها کنید تا راه پیشرفتتان 
را مسدود نکند.تلاش کنید زندگی شخصی و شغلی خود را از 
یکدیگر جدا نگه دارید و اتفاقات ناگوار محل کار را به زندگی 

شخصی تان وارد نسازید.
 مهر :

به استعدادهای خدادادی خود افتخار کرده و از 
باشید.اعتمادبه نفس  داشته  کامل  بهره وری  آنها 
داشته باشید و اطمینان حاصل کنید که شما قادر 
به انجام هر کاری هستید.برای جلوگیری از هر گونه بی نظمی 
تلاش کنید و به خاطر داشته باشید که انسان ها اشتباه می کنند 
و این امر طبیعی اســت، بنابراین نسبت به خود خیلی سخت 

نگیرید.
 آبان :

در موقعیتی دشوار و حساس قرار گرفته اید؛ قبل از 
انجام هر کاری لازم است همه چیز را بررسی کنید 
و درک عمیق و درستی از وضعیت خود به دست 
آورید و سپس دست به عمل بزنید.اخیراً در زندگی تان اتفاقاتی 
رخ داده که باعث شــده ذهن شما بیش از حد مشغول شود؛ لازم 

است قبل از هر کاری این مشکلات را سروسامان دهید.
 آذر :

امــروز به دنبال انجام یــک کار مهم بگردید و 
سعی کنید مشکلات خود را به تنهایی حل کرده 
و روی پای خودتان بایستید.در زندگی هیچ کس 
جز خودتان را به عنوان تکیه گاه نپذیرید.امروز وقت بیشتری را با 
اعضای خانواده خود سپری کنید و به همه عشق بورزید.در همه 

حال مقاومت داشته و زیر بار سختی ها شانه خالی نکنید.
 دی :

برای اطرافیانتان اهمیت بیشــتری قائل باشید و 
ارتباط خــود را با آنها مســتحکم تر کنید؛ زیرا 
رفتارهای اخیر شما باعث شده تا آنها کمی دلخور 
شــوند.برای انجام هر کاری لازم نیست برنامه ریزی کنید و بهتر 
است هرچه ســریع تر آنها را به پایان برسانید تا دیگر مشغله ای 

نداشته باشید.
   بهمن :

امروز باید از خود بیشــتر انتظار داشته باشید و 
ســعی کنید آرامش را حفظ کرده و توجه بیش 
از حد به توقعات خود از دیگران نداشته باشید 
تا فاصله ای میان شــما و آنها ایجاد نشود.رأی و نظر خودتان 
را برای خودتان ارزشــمند بدانید و بــدون تحمیل این نظرات 
 به دیگــران، به دنبال رســیدن به یک توافق مهم بــا اطرافیان

 باشید.
  اسفند : 

به زودی ارتباط شــما با فردی که مدت ها از او 
دور بوده اید ازســرگرفته خواهد شــد؛ بنابراین 
در ارتباط دوباره با او بامحبت بیشــتری رفتار کنید.ســعی کنید 
احترام بزرگ ترهایتان را نگــه دارید و از تجربیات زیاد آنها در 
زندگی روزمره خود اســتفاده کنید.مطمئن باشــید با دوچندان 
کردن تلاش های خود می توانید به موفقیت نزدیک تر شــوید و 

خواسته هایتان را عملی کنید.
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فرهنگی

طالع بینی گروه فرهنگی // دبیر سی ودومین هفته کتاب با اعلام 
این که  اعتبار یارانه خرید از بازار کتاب تمدید خواهدشد، 
گفت: این یارانه بعد از ســی وپنجمین نمایشگاه کتاب 
افزایش پیدا کــرد و برای هر کد ملی به ازای هر خرید 
 یک میلیون تومانــی، 2۵0 هزار تومان یارانه تخصیص

 داده شده است. 
 با حضور علی رمضانی در نشست خبری سی ودومین هفته 
کتاب جمهوری اسلامی ایران با اشــاره به این که دو رویداد 
کتابی در ســال یعنی هفته کتاب و نمایشگاه بین المللی کتاب 
تهران از اهمیت بالایی برخوردار است، گفت: این دو رویداد 
تفاوت هایی با هم دارند نمایشگاه با راه اندازی بخش مجازی 
برای تمام مردم دسترس پذیرشــد. برنامه های هفته کتاب در 
هر دوره به صورت منتشر و گسترده در سراسر کشور برگزار 

می شود.
مدیرعامل خانه کتاب و ادبیات ایران با اشاره با شعار »خواندن 
برای همدلــی« در این دوره، درباره برنامه های مرتبط با این 
شعار، اعلام کرد: شاهد برنامه های ترویجی کتابخوانی خواهیم 
بود. تشکل ها، نهادها و فعالان مردمی همواره به این موضوع 
علاقه نشان دادند، برنامه ترویجی و معارفه کتاب برای مردم 

رویکرد این دوره است.
به گفته او سی دومین هفته کتاب با یاد و خاطر مفسر گرانقدر 

علامه طباطبایی برگزار می شود.
 اهمیت نقش رسانه در هفته کتاب

رمضانی با تاکید بر نقش رســانه در اطلاع رسانی برای هفته 

کتاب گفت: چیزی که در هفته کتاب باعث می شــود مردم به 
این رویداد توجه کنند تلاش رسانه ها به این مساله است.

دبیر ســی ودومین هفته کتاب به مناسبت تحویل سال کتابی 
کشــور، درباره اقدامات سی ویکمین و ســی ودومین دوره 
هفتــه کتاب، گفــت: در میان این دو رویداد ســی وپنجمین 
نمایشــگاه کتاب اردیبهشــت برگزار شــد که با اســتقبال 
مــردم همراه بود و شــکوه خاصی به برنامــه فرهنگی داد، 
گزارش هــای تحلیلی بخش نمایشــگاه در ایــن هفته ارائه 
 خواهدشــد، همچنیــن نهاد تکتا به شــماره چهــارم خود 

خواهد پرداخت.
دبیر سی ودومین هفته کتاب با اعلام این که  اعتبار یارانه خرید 
از بازار کتاب در هفته کتاب تمدید خواهدشد، گفت: این یارانه 
بعد از سی وپنجمین نمایشــگاه کتاب افزایش پیدا کرد. برای 
هر کد ملی به ازای هر خرید یک میلیون تومانی، ۲۵0 هزار 
تومان یارانه تخصیص داده می شــود. تا کنون ۱۲0 هزار نفر 
از مردم در سراســر کشــور یک یا چند نوبت از بازار کتاب 

خرید کردند.
 نامگذاری خیابانی با عنوان »کتاب« در سمنان

رمضانی با اشــاره به این که در سال جاری برای نخستین بار 
جشــنواره ملی کتاب کودک و نوجوان برگزار شد، ادامه داد: 

می توان به این جشــنواره عنوان کتاب سال کودک و نوجوان 
را هم داد.

دبیر سی ودومین دوره هفته کتاب درباره مهم ترین برنامه های 
ایــن هفته اعلام کرد: در ایــن دوره، در روز ۲۳ آبان برنامه 
تجدیــد بیعت با آرمان های امام و شــهدا در حرم مطهر امام 
خمینی)ره( برگزار خواهدشــد. همچنین ضیافت اهالی قلم و 
نشــر با حضور وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی از برنامه های 
نهایی شده اســت؛ از طرفی درصددیم برنامه دیدار با سایر 

روسای قوا را داشته باشیم.
بــه گفته او اولین دوره رویداد ملی »قهرمان« در ۳0 آبان که 
به عنوان روز »قهرمان« در تقویم نام گذاری شده )به مناسبت 
پاسخ مقام معظم رهبری به نامه فاتحانه سردار شهید سلیمانی، 
مبنی بر پایان داعش( برگزار خواهدشد. دراین روز از ۳ کتاب 

با تقریظ مقام معظم رهبری رونمایی می شود.
رمضانی با اشــاره به اینکه برگزاری ۶00 برنامه در این هفته 
قطعی شده اســت، افزود: در سمنان، خیابانی با عنوان کتاب 
نام گذاری خواهد شد. اختتامیه جشنواره »مهدی آذریزدی« 
در استان یزد، برگزاری جشــنواره »مشق کتاب« در استان 
زنجان، تجلیل از نویســندگان کتاب اولی در اســتان ایلام، 
برگزاری ســومین جشــنواره قلم هگمتانه در همدان دیگر 

برنامه های این هفته است. 
وی با اعلام اینکه 8۱ دستگاه، تشکل و نهاد برنامه های خود 
را بــرای هفته کتاب اعلام کردند، ادامه داد: حدود ۳7 درصد 
برنامه ها برای عموم مردم، ۲7 درصد برای اهالی نشــر و ۱۹ 
 درصد برای کودکان و نوجوانان، ۵ درصد مربوط به دانش آموزان 

برنامه ریزی شده است.
 در این روزها از ۱۲0 کتاب در تهران و سایر شهرها در برنامه 
»باران کتاب« رونمایی خواهدشد. موسسه فرهنگی اکو برنامه ای 
 با عنوان »کتاب سفیر بی مرز« همراه با رونمایی از هفت کتاب را

 برگزار خواهدکرد.
به گزارش قــدس آنلاین ؛ به گفته او برنامــه کتابگردی با 
حضور مسئولان توسط اتحادیه ناشران و کتاب فروشان تهران 
برگزار می شــود و همچنین نهاد کتابخانه های عمومی برنامه 

کتابخانه گردی را برگزار می کند.

  تمدید   تمدید اعتبار یارانه بازار کتاب در هفته کتاباعتبار یارانه بازار کتاب در هفته کتاب

 گروه فرهنگی // ســاخته کمدی محمدحســین لطیفی و برزو نیک نژاد، پس از
 فصل های متوسط و ضعیف به فصل جدید خواهد رسید 

یکی از سیاســت های مدیران تلویزیون در دوران تحول، تولید سریال های چندفصلی موفق و 
احیای برندها بود که نمونه شاخص آن تولید فصل هفتم مجموعه »پایتخت« است. مجموعه های 
موفقی مانند »زیرخاکی« و »نون خ« هم به فصل چهارم و پنجم رسیدند که البته فصل جدید هر 
دو مجموعه موفقیت ســابق را تکرار نکردند. جدیدترین سریالی که قرار است ادامه آن ساخته 
شود، مجموعه »دودکش« است. فصل جدید این سریال برگ برنده ای برای تلویزیون خواهد بود؟

  موفقیت فصل اول
سریال »دودکش« ساخته محمدحسین لطیفی اولین بار سال ۹۲ روی آنتن رفت و مورد استقبال 
قــرار گرفت. این مجموعه قصه خانواده ای از طبقه متوســط را روایت می کرد که صاحب یک 
قالی شــویی بودند. »دودکش« موفق شد تصویر خانواده ای زحمتکش و صمیمی را به نمایش 

بگذارد و ماجراهای بامزه مختلفی را روایت کند.
 زوج کمدی هومن برق نورد و بهنام تشــکر که پیش از این ســریال در مجموعه موفق »دزد و 
پلیس« ترکیب خوبی را شکل داده بودند، باز هم در کنار یکدیگر قرار گرفتند و نقش دو باجناق 
را ایفا کردند. حســادت »نصرت« )بهنام تشکر( به »فیروز« و رقابتی که با او داشت، زمینه ساز 

موقعیت های بامزه فراوانی شد.

  اسپین آف یا فصل دوم؟
این مجموعه موفق سال ۹۵ به فصل دوم رسید و این فصل با نام »پادری« تولید شد. هرچند که 
زینب تقوایی تهیه کننده پروژه مدعی شد »پادری« فصل دوم »دودکش« نیست و »اسپین آف« آن 
است، اما از آن جایی که قصه »پادری« از پایان فصل اول آغاز می شد و دقیقا در ادامه آن فصل 
ساخته شده بود، این مجموعه فصل دوم »دودکش« محسوب می شود. »پادری« یا »دودکش ۲«، 
با تغییر نویسنده، به کارگردانی برزو نیک نژاد و با حضور بازیگران اصلی فصل قبل تولید شد. این 

مجموعه به اندازه فصل اول با استقبال مواجه نشد و سریال متوسطی بود.
  ناکامی »دودکش 3«

پنج ســال بعد یعنی سال ۱۴00، فصل ســوم »دودکش« به کارگردانی برزو نیک نژاد دوباره به 
تلویزیون بازگشت. این فصل نه تنها خاطره خوب مخاطبان از »دودکش ۱« را تکرار نکرد، بلکه 
بسیار ضعیف بود. »دودکش ۳« از نظر زمانی و موقعیت شخصیت ها، در ادامه فصل اول ساخته 
شده بود و »پادری« به کل نادیده گرفته شده بود، در نتیجه سریال اولین ضربه را از همین ناحیه 
خورد. خط داستانی »پادری« یعنی ثروتمند شدن »نصرت«، در »دودکش ۳« نیز تکرار شد و 

موضوع جدیدی نبود. علاوه بر داستان، شخصیت ها نیز بدون هیچ تغییر یا ویژگی جدیدی به فصل 
سوم رسیده بودند و تکیه کلام های تکراری آن ها دیگر جذابیتی برای مخاطب نداشت. حاصل 

این فصل، قصه ای تکراری با شخصیت های یکنواخت و تکراری بود و تماشاگران را ناامید کرد.
  تولید ادامه سریال پس از فصول ناموفق

شنبه ۱۹ آبان ، مدیر گروه تولیدات طنز مرکز سیمافیلم از تولید فصل جدید »دودکش« خبر داد 
و گفت: »با تصمیم ریاســت سازمان صداوسیما در چند ماه گذشته عزمی برای احیای نام های 
محبوب اتفاق افتاد، بنابراین سیاســت ما احیای کارهای چند فصله و پرطرفدار است که مردم 
علاقه مند آن ها هستند.« توجه به علایق مخاطبان و سیاست احیای برندها اتفاق خوبی است، 
اما مرور کیفیت »دودکش« در فصل ســوم نشــان می دهد »دودکش ۳« موفق نبود و نمی توان 
آن را جزو برندهای تلویزیون حســاب کرد. تولید فصل جدید یک سریال در صورتی می تواند 
اثربخش باشــد که آن مجموعه مورد اســتقبال قرار گیرد و خواهان داشته باشد، در غیر این 
صورت ســرمایه گذاری روی ســاخت فصل جدید مجموعه ای که در فصل دوم و سوم با افت 
کیفیت مواجه شده چه دستاوردی برای تلویزیون خواهد داشت؟ اگر ضعف های گذشته جبران 
و ایده های جذاب و جدیدی برای ادامه ســریال طراحی شــود، می توان به نتیجه امیدوار بود، 
 اما با توجه به کیفیت فصل ســوم، فعلا نمی توان به آن خوش بین بود و سرنوشــت فصل بعدی

 مبهم است. /خراسان 

دود از »دودکش دود از »دودکش ۴۴« بلند می شود؟« بلند می شود؟

چاپ چاپ ۱۱۰۱۱۰ عنوان کتاب در هرمزگان عنوان کتاب در هرمزگان
گروه فرهنگی // معاون فرهنگی و رسانه اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی اســتان هرمزگان گفت: امسال در استان 
هرمزگان ناشرین ما بیش از ۱۱0 عنوان کتاب تولید کرده اند 

که در سرانه فرهنگی استان بسیار تاثیر گذار است.
به گزارش فارس ، محمد میردادی معاون فرهنگی و رسانه اداره 
کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان هرمزگان در نشست برگزاری 
سی و دومین دوره هفته کتاب هرمزگان گفت: هر ساله در هفته 
کتاب و کتاب خوانی برنامه های متنوعی برگزار می شود و امسال 
هم این روند ادامه دارد.وی با اشاره به معضل کتاب فروشی های 
ســیار عنوان کرد: تعدادی از این کتاب فروشــی ها بدون مجوز 
اقدام به فروش کتاب کرده اند و ما هیچ شــناختی از کتاب هایی 
که عرضه می شود نداریم؛ تقاضا داریم که دستگاه هایی اجرایی 
دراین خصوص حساسیت بیشتری نشان دهند، زیرا هر کتابی را 

نمی توان در اختیار کودکان و مصرف کننده قرار داد.
معاون فرهنگی و رسانه اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان 

هرمزگان افزود: ما از ناشرانی که در حوزه مقاومت و ایثار اقدام 
به چاپ کتاب می کنند، حمایت می کنیم؛ زیرا چاپ کتاب به ویژه 
در مورد قهرمانان ملی که برای دفاع از کشور و خاک خود شهید 

شده اند بسیار برای ما ارزشمند است.
 ســی و دومین دوره هفته کتاب هرمزگان ۲۳ تــا ۳0 آبان ماه

 برگزار می شود.
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نوبت اولنوبت اول

گروه فرهنگی // رئالیتی شوی »کارناوال« به طراحی و کارگردانی رامبد جوان برای شبکه نمایش خانگی ساخته و پخش می شود. 
به گزارش ایسنا، با نهایی شدن قرارداد ساخت و پخش »کارناوال« در شبکه نمایش خانگی این رئالیتی شو در ۲۴ قسمت به کارگردانی 

رامبد جوان ساخته خواهد شد. در حال حاضر مراحل پیش تولید کار در جریان است.
بنابر اعلام پلتفرم پخش کننده، این رئالیتی شو با پروداکشنی عظیم ساخته می شود و فیلم نت قصد دارد آن را به عنوان برنامه ویژه عید 
پخش کند.»کارناوال« اولین رئالیتی شوی رامبد جوان در شبکه نمایش خانگی است. رامبد جوان پیش از این برنامه »خندوانه« را در 

شبکه نسیم کارگردانی و اجرا می کرد.این کارگردان در حال حاضر فیلم سینمایی »زودپز« را روی پرده سینماها دارد.

رامبد جوان برای عید برنامه می سازد

گروه فرهنگی // با معرفی دبیر جشنواره چهل وسوم و آغاز ثبت نام 
فیلم های بلند سینمایی برای حضور در این دوره از جشنواره، کم کم 

نام فیلم هایی که در این رقابت حضور دارند، مطرح می شود. 
 ثبت نام فیلم های بلند سینمایی برای حضور در چهل وسومین جشنواره فیلم 
فجر از ۱۵آبان ماه در حالی آغاز شده است که به حکم رئیس سازمان سینمایی، 
بخش ملی از بین الملل جدا شده و تعداد فیلم های باقیمانده از دوره های قبل 

جشنواره به ۴0 رسیده است.
مردمان آن سوی رودخانه

در میان سازمان ها و ارگان های دولتی که هر سال فیلم های خود را به جشنواره 
می فرستند، بنیاد سینمایی فارابی هم 8 فیلم را برای حضور در این جشنواره 
دارد. فیلم های جدید رسول صدرعاملی، دانش اقباشاوی، حبیب احمدزاده، 
حســین قناعت و مرتضی آتش زمزم متقاضی حضور در جشنواره فیلم فجر 
هستند. طبق اعلام روابط عمومی بنیاد سینمایی فارابی، این 8 فیلم سینمایی 
بنیاد سینمایی فارابی با مشارکت بخش خصوصی یا نهادهای فرهنگی تولید 
شده اند. البته بنیاد فارابی عنوان کرده که احتمال دارد چند فیلم دیگر را هم به 
فهرست خود اضافه کند. فیلم های سینمایی »صیاد« به کارگردانی جواد افشار 
و تهیه کنندگی محمدرضا شفیعی، »اسفند« یا »قرارگاه سری« به کارگردانی 
دانش اقباشاوی و تهیه کنندگی مهاجر توحیدپرست، مستند سینمایی »مردمان 
آن ســوی رودخانه« به کارگردانی و تهیه کنندگی حبیب احمدزاده، مســتند 
سینمایی »بیمارستان شفا« به کارگردانی و تهیه کنندگی مرتضی شعبانی، »زیبا 
صدایم کن« به کارگردانی رسول صدرعاملی و تهیه کنندگی سیدمازیار هاشمی، 
»هرچی تو بگی« به کارگردانی و تهیه کنندگی مرتضی آتش زمزم، »بامبولک« 
بــه کارگردانی آرش معیریان و تهیه کنندگی بهــروز مفید و »دختر برقی« به 
کارگردانی و تهیه کنندگی حســین قناعت در این فهرست اولیه قرار دارند. در 
میان این فیلم ها، اثر جدید صدرعاملی با اقتباس از کتاب »زیبا صدایم کن« 
نوشته فرهاد حسن زاده ساخته شده و فیلم »اسفند« هم مقطعی از زندگی شهید 

علی هاشمی را روایت می کند.

خدای جنگ
در کنار بیناد سینمایی فارابی، سازمان های دیگری مانند اوج در تولید فیلم های 
سینمایی با دیگر ســازمان ها رقابت دارند. یکی از فیلم های مشترک اوج با 
فارابی همان »قرارگاه سری« به کارگردانی دانش اقباشاوی است که قرار بود 
سال گذشته به جشنواره برسد؛ اما شرایط مهیا نشد و امسال به جشنواره می آید. 
»خدای جنگ« از دیگر فیلم های اوج اســت که امسال در جشنواره حضور 
خواهد داشت. این فیلم به کارگردانی حسین دارابی مقاطعی از زندگی شهید 

طهرانی مقدم را به تصویر می کشد.
حضرت موسی )ع(

ابراهیــم حاتمی کیا قصد دارد یکی از ۳ نســخه فیلم ســینمایی »حضرت 
موسی)ع(« را که درباره کودکی این پیامبر است، به جشنواره فیلم فجر بفرستد. 
حاتمی کیا آخرین بار با »خروج« )۱۳۹8( در سی وهشتمین دوره جشنواره 

حضور داشت.
شاه نقش

فیلمبرداری »شــاه نقش« به کارگردانی شــاهد احمدلو و تهیه کنندگی علی 
قائم مقامی به پایان رسید. به نظر می رسد شاهد احمدلو این فیلم را با بازیگرانی 
چون رضا رویگری، محمد متوســلانی، عنایت بخشی و هومن برق نورد به 

جشنواره فجر ۴۳ می رساند.
ناتور دشت

»ناتور دشت« به کارگردانی محمدرضا خردمندان، فیلمی اجتماعی است که 
فیلمنامه اش توســط حمید اکبری خامنه نوشته شده و نخستین نمایش آن در 
جشنواره فیلم فجر خواهد بود. خردمندان در چند سال گذشته مشغول ساخت 
۳ سری از سریال »از سرنوشت« بود و سال۱۳۹۵ نخستین فیلم بلند سینمایی 
خود را با نام »بیســت ویک روز بعد« کارگردانی کرد. »ناتور دشت« دومین 
فیلم بلند سینمایی  این کارگردان به حساب می آید. هادی حجازی فر و میرسعید 
مولویان ۲ بازیگر اصلی این فیلم هســتند. فیلمبرداری این فیلم مدتی است 

آغاز شده.

چه فیلم هایی به چهل و سومین جشنواره فیلم فجر می آیند؟

- 0026205008 -T29- 7302505689 -T29



امام  محمد تقی )ع(:امام  محمد تقی )ع(:
روضه بحار ج روضه بحار ج 22 ص  ص 364364صحت و تندرستی بهترین بخشش خداوند استصحت و تندرستی بهترین بخشش خداوند است

ثواب انتشار حدیث روز تقدیم به : 
بنیانگذار روزنامه دریا

زنده یاد حاج ایوب دبیری نژاد
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گردشگریمعرفی کتاب

کاریکاتور

همراهان گرامی روزنامه دریا در این ستون قراره در مورد کتاب بنویسیم واقفم به این امر که امروز دنیای مجازی پر شده از پیشنهادات مختلف جهت خواندن کتاب و نیازی به 
دوباره گویی نیست به طور مفصل، اما مجموعه دریا دوست داره وقتی روزنامه تورقی زده میشه چشم خواننده در یک تامل کوتاه با کتابی آشنا بشه و چندی شما رو از روزمرگی 

دور کنه .
 در اینجا برشی از کتاب رو با هم می خونیم و دوست دارم شما هم در تعاملی دوستانه کتابی که دوست دارید دیگران در موردش بدونن به ما معرفی کنید.

 دوستدار کتاب باز شما هاشمی 
instagram.com/daryanews.official

عنوان کتاب : 
 ساحره پورتوبلو

نویسنده : پائولو کوئیلو
 The WiTch of( کتاب ســاحره پورتوبلــو
نویسنده  کوئیلو،  پائولو  نوشته   )PorTobello

معروف برزیلی، است که در سال ۲00۶ منتشر 
شد. این رمان داستان زنی به نام “آتنا” را روایت 
می کند که به دنبال هویت واقعی و معنای زندگی 
خود اســت. آتنا یک دختر عجیب و متفاوت 
است که حس عمیقی از معنویت دارد و در طول 
زندگی اش مسیرهای مختلفی را برای شناخت 
بهتر خودش و کشف معنای زندگی طی می کند.
رمان از زاویه دید چند شخصیت مختلف روایت 
می شــود و هرکدام از آن ها، آتنــا را از دیدگاه 

خود توصیف می کنند، که ایــن رویکرد روایی 
باعث می شود تصویر کامل تر و چندبعدی تری از 
شخصیت آتنا ارائه شود. یکی از نکات جذاب 
این کتاب، پرداختن به مسائل روحی و معنوی 
اســت که در آثار کوئیلو بســیار دیده می شود.

ســاحره پورتوبلو موضوعــات متعددی مانند 
خودشناسی، عشــق، ایمان، و ارتباط انسان با 
نیروهای فراطبیعی را بررسی می کند و به نوعی 
خواننده را به تفکر در این باره دعوت می کند که 
چه چیزهایی ممکن است در دنیای ما فراتر از 
ظواهر وجود داشته باشند.اگر به داستان هایی با 
مضامین فلسفی و معنوی علاقه دارید، این کتاب 

می تواند انتخاب خوبی باشد. 
برشی از کتاب

 ۱. مهم این نیســت که دیگــران درباره ات چه 
فکری می کنند، مهم این است که تو خودت چه 

فکری درباره خودت داری.
 ۲. عشــق در ذات خود آزاد اســت و کســی 

نمی تواند ادعا کند که مالک آن است.
 ۳.وقتی خودمــان را محدود به چیزی کنیم که 
فکر می کنیم قابل انجام است، در واقع دیوارهایی 
دورمان می کشــیم که هرگز نمی توانیم از آن ها 

فراتر برویم.
 ۴. گاهی اوقات باید به دل ترس هایمان برویم تا 

بتوانیم آزادی واقعی را پیدا کنیم.
 ۵. “همیشه به یاد داشــته باش که خداوند در 
درون توســت، نه در آســمان ها یا در دیگران. 
جستجوی حقیقت را از قلب خودت آغاز کن.”

این جملات بازتاب دهنده نگاه پائولو کوئیلو به 
معنویت و جستجوی درونی است که در بیشتر 

آثار او به چشم می خورد.

   دیوار چین 
دیوار چین نمادی از یک کشــور باستانی و عظیم است و این سازه باشکوه در فهرست 
عجایب هفت گانه جهان قرار گرفته اســت.   میلیون ها انسان با همکاری یکدیگر این 
سازه عظیم جهانی را در چین ســاخته اند.این دیوار در طول ۲0 سال برای جلوگیری 
از حمله مغول ها ساخته شد. افراد بســیاری بر روی این دیوار دیده بانی می دادند تا در 
صورت مشــاهده دشمن امپراتوری را آگاه سازند.شروع ساخت این دیوار به 700 سال 
قبل از میلاد برمی گردد. در گذشته هر استان کشور چین برای مخافظت از حمله دشمن 
در اطراف مرزهای خود دیوار کشیده بود. با ظهرور امپراتوری QiN توسط چین شی 
هوانگ همه ایالت ها و استان ها تصرف شدند. امپراتور جدید برای یکپارچه سازی همه 
کشور، دیوارهای اطراف ایالت ها به صورتی در کنار هم قرار گیرند تا صرفا جلوی وارد 
شدن دشمن از مراکز شمالی را بگیرند.برای ساخت این دیوار از زندانی ها، ارتش عظیمی 
از سربازان و مردم عادی استفاده شده است. در واقع مشارکت در ساخت این دیوار، حکم 
تنبیهی از جنس خدمات اجتماعی برای مجرمان شــناخته می شده است. بنا بر گفته ی 
مجله ی »MeNTafloss« مشارکت در ســاخت، نگهداری و نظارت بر دیوار بزرگ 
چین از وظایف منظم مجرمان محســوب می شد. مجرمانی همچون فراریان مالیاتی که 
کارکردن برای آن ها در کنار کارگران و مشارکت در ساخت این دیوار بسیار سخت بود.

پس از مرگ چین شی هوانگ و نابودی سلسله چین، قسمت بزرگی از دیوار بزرگ به 
تعمیر نیاز پیدا کرد. هنگامی که سلســله هان در سال ۱۴۱ پیش از میلاد روی کار آمد، 
دیوار چین دوباره بازسازی شد. از آن زمان دیوار چین نه  تنها برای محافظت از نواحی 
داخلی، بلکه برای پیشرفت مسیر تجارت و جاده ابریشم نیز مورد استفاده قرار می گرفت.

تاریخچه دیوار بزرگ چین نشان می دهد که شروع ساخت آن از قرن 7 پیش از میلاد تا 
ســال ۱878 میلادی بوده است. این یعنی دیوار بزرگ چین قدمتی بیش از ۲۵00 سال 
دارد. بقایای دیواری که امروزه می بینیم به زمان سلسله مینگ برمی گردند و حدود ۶00 
سال قدمت دارند.ارتفاع دیوار چین به صورت میانگین ۶ الی 7 متر است. در بلندترین 
قسمت شاهد ۱۴ متر ارتفاع هستیم.میانگین پهنای دیوار چین حدود ۴۵ متر است. طول 
همه قسمت های دیوار چین که تابه حال ساخته شده، حدود ۲۱۱۹۶ کیلومتر است. دیوار 
ساخته شده در دوران سلسله مینگ که هم اکنون پابرجاست حدود 88۵0 کیلومتر است.
مهر و آبان بهترین زمان بازدید از دیوار چین اســت. بدترین زمان برای بازدید از دیوار 
چین فصل زمستان و تعطیلات رسمی کشور چین است.در ساخت دیوار بزرگ از سم 
آرسنیک استفاده شده تا حشرات نتوانند باعث تخریب سازه شوند.در ملاتی که آجرهای 
دیوار بزرگ را به هم متصل می کرد، از آرد برنج گلوتینوس استفاده می شده است. گفته 
می شود استحکام این ملات از ملات آهکی عادی بیشتر بوده است.گفته می شود بیش از 
۴00 هزار نفر از کارگران دیوار چین مرده اند و در میان دیوار مدفون شده اند.دیوار بزرگ 
چین هر ساله بیش از ۵0 میلیون بازدیدکننده دارد.دیوار بزرگ چین چیزی بیشتر از یک 
سازه دفاعی است. این دیوار نمادی از فرهنگ و تاریخ یک کشور باستانی است. دیوار 
بزرگ چین در دوره ای پر از جنگ و جدال ساخته شد، اما هم اکنون به عنوان نمادی از 

یکپارچگی و امید پابرجاست.

عکس روز

اسکله صیادی درگهاناسکله صیادی درگهان

آنه درنهآنه درنه

عادل تورنگعادل تورنگ اینفوگرافی

به دنیای تازه ها خوش آمدید! در این ستون، شما را با جدیدترین اخبار، رویدادها و تحولات روز آشنا می کنیم. از فرهنگ و هنر گرفته تا علم و فناوری، هر آنچه که در دنیای 
اطراف ما در حال وقوع است، در اینجا برای شما گردآوری شده. با ما همراه باشید تا از تازه ترین اطلاعات و تحلیل ها بهره مند شوید!

   یک شرکت دی ان ای در بریتانیا ناپدید شد! 
یک شرکت آزمایش دی ان ای با ارتباط ادعایی با روسیه با داده های 
بسیار حساس مشتریانش ناپدید شده است. به نظر می رسد یک شرکت 
مستقر در بریتانیا به همراه اطلاعات حساس دی ان ای مشتریانش از 
روی زمین محو شده اســت.به گزارش ایسنا، یک شرکت آزمایش 
دی ان ای با ارتباط ادعایی با روســیه با داده های بســیار حســاس 
مشتریانش ناپدید شده است.به نقل از بی بی سی، شرکتی به نام »اطلس 
بایومد«)aTlas bioMed( که دفاتری در لندن دارد، برای ارائه بینشی 
در مورد ساختار ژنتیکی مشتریان خود و همچنین استعداد آنها برای 
ابتلا به برخی بیماری ها اســتفاده می کرد، اما به نظر می رسد که این 
شــرکت با مشتریانی که حالا در تاریکی رها شده اند و نگران امنیت 
داده هایشان شامل اطلاعات بیومتریک هستند، از شبکه خارج شده 
است.دفتر کمیساریای اطلاعات بریتانیا)ico( اعلام کرد که از این 
حادثه آگاه بوده و تأیید کرده است که شکایتی در مورد ناپدید شدن 
این شرکت دریافت کرده اســت.در بیانیه این دفتر آمده است: مردم 
حق دارند انتظار داشــته باشند که سازمان ها اطلاعات شخصی شان 
را به شکل ایمن و مسئولانه مدیریت کنند.وب سایت شرکت »اطلس 

بایومد« اکنون دیگر فعال نیســت و شماره تلفن ذکر شده در آن نیز 
بی پاسخ می ماند. همچنین آخرین پست صفحه اینستاگرام این شرکت 
با بیــش از ۱۱ هزار دنبال کننده به تاریخ مارس ۲0۲۲ بازمی گردد.

یک کاربر در صفحه اینســتاگرام این شرکت نظری ثبت کرده و گفته 
اســت: سفارش ثبت نکنید. هشدار کلاهبرداری. آنها از ژوئن ۲0۲۳ 
فعال نبوده اند. من در ژوئیه نمونه هایی را ســفارش دادم و فرستادم و 
هنوز هیچ خبری نشــده است و از آن زمان افراد بسیاری را با همین 
مشکل پیدا کرده ام. همچنین آدرس ایمیل آنها دیگر کار نمی کند و راهی 
برای تماس با آنها نیست.دفتر ثبت شده این شرکت در نزدیکی میدان 
سیلیکون لندن قرار دارد که مکان مناسبی برای شرکت های فناوری 
است. یکی از شرکت هایی که امور ثبت شرکت ها را انجام می دهد و 
در همان ساختمان »اطلس بایومد« مستقر است، اظهار داشت که این 
شرکت مشتری آنها بوده و به شکل قانونی از این آدرس استفاده کرده 
است. با این حال، این شرکت از افشای جزئیات بیشتر در مورد این 
شرکت مفقود شده خودداری کرد.این شرکت ممکن است ناپدید شده 
باشــد، اما نشانه هایی از ارتباط آن با روسیه ظاهر شده است. اگرچه 
 )coMPaNies house(اطلس بایومد« در شرکت کمپانیز هاوس«

که در آن همه مشــاغل مستقر در بریتانیا موظف به ثبت نام هستند، 
ثبت شده است، اما از دسامبر ۲0۲۲ هیچ حساب کاربری ثبت نکرده 
است. ضمن اینکه تا زمان آخرین به روزرسانی، هشت شغل رسمی را 
فهرست کرده بود که چهار نفر از آنها استعفا داده بودند.جالب اینجاست 
که آدرس دو نفر از نیروها در مسکو ذکر شده بود که با اطلاعات یک 
میلیاردر روسی که به عنوان مدیر مستعفی »اطلس بایومد« توصیف 
می شود، مطابقت داشت.لیزا تاپینگ)lisa ToPPiNg( یکی از مشتریان 
این شرکت بوده که به یک نشــریه گفته است نمونه بزاق خود را به 
این شرکت فرستاده و ۱۳0 دلار برای گزارش ژنتیکی خود پرداخت 
کرده است. اگرچه خانم تاپینگ مشخصات دی ان ای خود و استعداد 
ابتلای خود به بیماری های خاص را دریافت کرد، اما دیگر نمی توانست 
به گزارش آنلاین خود دسترسی داشته باشد.خانم تاپینگ می گوید: 
نمی دانم شــخص دیگری چطور می تواند از اطلاعات من اســتفاده 
کند، اما این شخصی ترین اطلاعات است. از اینکه آنها ناپدید شده اند 
احساس خوبی ندارم.هنوز هیچ توضیحی وجود ندارد که پایگاه داده 
شرکت »اطلس بایومد« چه شده است. با این حال تاکنون هیچ مدرکی 

مبنی بر سوء استفاده از این اطلاعات وجود ندارد./عصر ایران

تازه ها
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